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ÖSSZEFOGLALÓ

2021-ben is fokozott figyelem övezte a Leve-
gő Munkacsoport kampányát a tisztább leve-
gőért, különös tekintettel arra, hogy a szeny-
nyezett levegő jelentősen súlyosbítja a ko-
ronavírus-járvány következményeit . Komoly 
visszhangot kapott a médiában is az, hogy 
kezdeményezésünkre sztárok fogtak össze, 
hogy felhívják a figyelmet a lakossági hulla-
dékégetés súlyos következményeire: Béres 
Alexandra, Tóth Vera, Jaksity Kata, Molnár 
Áron, Németh Kristóf és Puskás Peti egy kis-
filmben, közel 30 sztár pedig posztokban 
kért mindenkit, hogy ne égessen hulladékot . 
Ismertettük az MTA-Pannon Egyetem Leve-
gőkémiai Kutatócsoportja kutatását, amely 
kimutatta, hogy a háztartási hulladékégetés 
során rendkívül nagy mennyiségű mérge-
ző, rákkeltő anyag jut a levegőbe, ami még 
Budapesten is a korábban feltételezettnél 
jóval komolyabb veszélyt jelent az itt élők 
egészségére . Javaslatokat dolgoztunk ki és 
juttattunk el – a Települési Önkormányzatok 
Országos Szövetségének közreműködésével 
– több mint 1600 önkormányzatnak arról, 
miként léphetnek fel hatékonyan a háztartá-
si hulladékégetés ellen .

Az Európai Éghajlatvédelmi Alapítvány 
(ECF) támogatásával ösztönöztük a magán-
személyeket és intézményeket egyaránt, 
hogy üzemeltessenek kis költséggel megvá-

sárolható levegőminőség-mérő készüléke-
ket; ezen projektünknek is köszönhetően ma 
már több mint 240 ilyen készülék működik 
szerte az országban . Az Európai Bizottság és 
az EU-Oroszország Civil Fórum által támoga-
tott projektünk keretében egy oroszországi 
civil szervezettel együttműködve, egymás 
tapasztalatait folyamatosan kicserélve is 
elősegítjük a lakossági mérések elterjedését 
mindkét országban .

Sikerrel zártuk azt a nemzetközi projek-
tet, amely során – a német kormány támo-
gatásával – a Levegő Munkacsoport szakmai 
vezetésével nyolc nettó kedvezményezett 
ország civil szervezetei környezetvédelmi 
szempontú, konkrét javaslatokat dolgoztak 
ki az uniós pénzek felhasználásának feltét-
eleire, és juttattak el uniós és tagállami dön-
téshozóknak . Az eredmények ismeretében 
támogatást ítéltek meg a projekt folytatásá-
ra, amelynek keretében értékeljük az uniós 
támogatású programokat, terveket, továbbá 
jó és tanulságos eseteket gyűjtünk össze és 
ismertetünk széles körben . A projektnek kü-
lönös jelentőséget ad, hogy az elkövetkező 
években soha nem látott mértékű uniós for-
rás kerül felhasználásra . A felhasználásnak 
viszont minden esetben meg kell(ene) fe-
lelnie az éghajlatvédelmi, környezetvédelmi 
követelményeknek . Levelünkre válaszolva 
az Európai Bizottság leszögezte: nem kaphat 
uniós támogatást az az ország, amely gyen-

https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/01/28/a_legszennyezes_sulyosbitja_a_koronavirus-jarvanyt
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/01/28/a_legszennyezes_sulyosbitja_a_koronavirus-jarvanyt
https://www.levego.hu/hirek/2021/03/beres-alexandra-jaksity-kata-toth-vera-molnar-aron-nemeth-kristof-es-puskas-peti-kozos-filmben-kampanyol-a-lakossagi/
https://www.levego.hu/hirek/2021/03/a-legszennyezettseg-sokkal-sulyosabb-lehet-annal-mint-amire-a-meroallomasok-adataibol-kovetkeztethetunk/
https://www.levego.hu/hirek/2021/03/a-legszennyezettseg-sokkal-sulyosabb-lehet-annal-mint-amire-a-meroallomasok-adataibol-kovetkeztethetunk/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/ezrek-eletet-menthetnek-meg-az-onkormanyzatok/
https://www.levego.hu/hirek/2021/05/rakjuk-ossze-egyutt-magyarorszag-legszennyezettsegi-terkepet/
https://www.levego.hu/hirek/2021/05/rakjuk-ossze-egyutt-magyarorszag-legszennyezettsegi-terkepet/
https://www.levego.hu/kampanyok/lakossagi-meresek/
https://www.levego.hu/kampanyok/lakossagi-meresek/
https://www.levego.hu/kampanyok/eu-funding-for-the-climate/
https://www.levego.hu/kampanyok/eu-funding-for-the-climate/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/02/27/csak_merheto_celok_es_kornyezetvedelmi_szempontok_menten_szabad_elosztani_a_rengeteg_eu-s_penzt
https://www.ceeweb.org/eufunds/
https://www.ceeweb.org/eufunds/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/nem-kaphat-unios-penzt-az-az-orszag-amely-gyengiti-a-kornyezetvedelmi-szabalyokat/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/nem-kaphat-unios-penzt-az-az-orszag-amely-gyengiti-a-kornyezetvedelmi-szabalyokat/
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Szintén az ECF támogatásával indí-
tottunk külön kampányt minden gépjár-
mű városi, majd országos kilométer- és 
szennyezésarányos útdíjának a bevezeté-
sére . Kimutattuk, hogy egy országos út-
díj megfelelő kompenzációval társulva egy-
aránt csökkentené a környezetszennyezést 
és a társadalmi különbségeket . A fővárosi 
útdíjra tett javaslatunk óriási sajtóvisszhan-
got váltott ki .

Számos kerület és Budapest-környéki 
település területszabályozását, fejlesztési 
terveit véleményeztük . Továbbra is fellép-
tünk a természetpusztító kavicsbánya-nyi-
tások ellen .

Környezeti Tanácsadó Irodánk 2021-ben 
több mint 830 esetben adott tanácsot a hoz-
zá forduló lakosoknak .

A sajtóban több mint 500 alkalommal sze-
repeltünk .

Köszönjük a sok segítséget, támogatást, 
biztatást, ami lehetővé tette eredményes 
munkánkat, és azt, hogy 2022-ben is re-
ményteljesen folytassuk tevékenységünket!

gíti a környezetvédelmi szabályokat . Csatla-
koztunk a környezetkárosító – számos eset-
ben uniós támogatással megvalósuló – „ki-
emelt beruházások” felszámolásáért küzdő 
civil mozgalomhoz .

Sok külföldi partnerrel együtt dolgoz-
tunk a városi közlekedés környezetbarát 
átalakításáért a „Tiszta Városok Kampány” 
keretében: felhívtuk a figyelmet arra, hogy 
véget lehetne vetni a tömeges roncsautó-
importnak az alacsony kibocsátású öveze-
tek kialakításával, korlátozni kell a városi 
terepjárók használatát, villamosítani kell a 
városi áruszállítást is, létfontosságú az asz-
falt lecserélése növényzetre, jobb az élet a 
30 km/h sebességkorlátozású övezetekben, 
fontos újabb buszsávok kijelölése, és egész-
ségesebbek lehetünk, ha autó helyett a tö-
megközlekedést használjuk . Rámutattunk 
arra, hogy elkerülhetetlen a klímakataszt-
rófa, ha nem váltunk autóról kerékpárra . 
A tervezett Galvani híd kapcsán kifejtettük, 
hogy csillapítani kell a gépjárműforgalmat, 
nem pedig áthelyezni más területre .

https://www.levego.hu/kampanyok/utdijat-budapestre/
https://www.levego.hu/kampanyok/utdijat-budapestre/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/06/14/rendkivul_igazsagtalan_a_magyar_autosok_helyzete_adjunk_vissza_evi_325_ezer_forintot_8_millio_szegen
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/06/14/rendkivul_igazsagtalan_a_magyar_autosok_helyzete_adjunk_vissza_evi_325_ezer_forintot_8_millio_szegen
https://www.levego.hu/hirek/2021/06/budapesti-utdij-bevezeteset-surgeti-a-levego-munkacsoport/
https://www.levego.hu/hirek/2021/06/budapesti-utdij-bevezeteset-surgeti-a-levego-munkacsoport/
https://www.levego.hu/tanacsado-iroda/az-irodarol/
https://www.levego.hu/magunkrol/sajtomegjeleneseink/
https://www.levego.hu/hirek/2021/05/peticio-a-benzin-es-dizelautok-eladasat-2030-ig-meg-kell-szuntetni/
https://www.levego.hu/hirek/2021/05/peticio-a-benzin-es-dizelautok-eladasat-2030-ig-meg-kell-szuntetni/
https://cleancitiescampaign.org/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/19/matricaval_a_roncsautoimport_ellen
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/19/matricaval_a_roncsautoimport_ellen
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/26/korlatozni_kell_a_varosi_terepjarok_hasznalatat
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/26/korlatozni_kell_a_varosi_terepjarok_hasznalatat
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/09/05/villamositas_a_varosi_aruszallitasban
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/09/05/villamositas_a_varosi_aruszallitasban
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/09/15/ne_keslekedjunk_a_zolditessel
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/09/15/ne_keslekedjunk_a_zolditessel
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/10/05/jobb_az_elet_a_30_kilometer_oras_ovezetekben
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/10/05/jobb_az_elet_a_30_kilometer_oras_ovezetekben
https://www.levego.hu/hirek/2021/06/buszsavokkal-is-elhetobbe-teheto-a-varos/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/11/30/fogynal_nehany_kilot_autozas_helyett_valaszd_a_tomegkozlekedest
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/11/30/fogynal_nehany_kilot_autozas_helyett_valaszd_a_tomegkozlekedest
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/elkerulhetetlen-a-klimakatasztrofa-ha-nem-valtunk-kerekparra/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/02/16/csillapitani_erdemes_a_forgalmat_nem_athelyezni
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Szakpolitikai tevékenység, a környe-
zeti szempontok érvényesítése a döntés-
hozatalban: Szakmapolitikai programokat, 
jogszabály-tervezeteket, településrendezési 
terveket, hatástanulmányokat, koncepciókat 
véleményeztünk . Állásfoglalásokat, javasla-
tokat készítettünk különböző programokhoz, 
jogszabályokhoz annak érdekében, hogy 
elősegítsük a környezetvédelmi alapelvek 
érvényesülését .

Publikációk, háttéranyagok készítése: 
Háttértanulmányokat készítünk környezetvé-
delmi állásfoglalásainkhoz és kezdeményezé-
seinkhez a Szakértői Testületünk, nemzetközi 
és hazai szervezetek, tudományos műhelyek 
tapasztalatainak felhasználásával . Megjelen-
tetjük Lélegzetnyi havi elektronikus hírlevelün-
ket. Blogot és Facebook-oldalt üzemeltetünk.

BEVEZETÉS
A Levegő Munkacsoport Országos Kör-
nyezetvédő Egyesület 1988 óta folytat 
pártpolitikától független környezetvé-
delmi tevékenységet az ország kedvező 
adottságait megőrző, szolidáris és de-
mokratikus fejlődés érdekében.

Szemléletformálás, érdekérvényesí-
tés: Környezet- és természetvédelmi szem-
léletformálást, tájékoztatást végeztünk a la-
kosság körében, valamint országos, telepü-
lési és szakmai rendezvényeken .

Társadalmi részvétel: Támogattuk a la-
kosságot, a civil szervezeteket, a környezet-
védelmi kezdeményezéseket, az állampolgá-
ri részvételt a döntéshozatalban . Környezeti 
Tanácsadó Irodát működtettünk.

Sajtó: Folyamatosan tartottuk a kapcso-
latot a médiával a környezeti információk 
hatékony terjesztése érdekében . 
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TEVÉKENYSÉGEINK  
RÉSZLETEZÉSE

Kapcsolattartás a tagszervezete
ink kel, egyéni tagjainkkal és más 
civil szervezetekkel

Felelősök: Szegő Judit, Horváth Zsolt, 
Susánszky Ferenc
Feladataink között szerepel a tagszer-
vezeteinkkel és egyéni tagjainkkal tör-
ténő együttműködés, a folyamatos tá-
jékoztatásuk és a kölcsönös segítség-
nyújtás. Tagszervezeteink és egyéni 
tagjaink az Alapszabályban biztosított 
jogaikon túlmenően 
 ▪ elektronikus formában rendszeresen meg-

kapják legfrissebb híreinket és a 2006-
ban indított Lélegzetnyi hírlevelünket;

 ▪ kérés esetén díjmentesen megkapják 
egyéb kiadványainkat is;

 ▪ meghívót kapnak a Levegő Munkacsoport 
rendezvényeire;

 ▪ a Levegő Munkacsoport munkatársai-
nak segítségével bővíthetik ismereteiket 
a környezet és az egészség megóvásáról, 
javításáról;

 ▪ hatósági eljárásokban való részvételük 
során kiemelten számíthatnak ránk a la-
kókörnyezetük védelmében; 

 ▪ kiterjedt tagságunknak és kapcsolatrend-
szerünknek köszönhetően kapcsolatot te-
remthetnek hasonló gondolkodású és ha-
sonló gondok megoldásán tevékenykedő 
emberekkel, és közösen eredményeseb-
ben léphetnek fel környezeti érdekeik ér-
vényesítéséért .

 ▪ Folytattuk együttműködésünket más civil 
szervezetekkel, a környezet- és termé-
szetvédelmi szervezetek mellett több szo-
ciális szervezettel is .

 ▪ Szakmai publikációink, híreink, interne-
tes jelenlétünk és kiadványaink mellett 
országszerte rendszeresen veszünk részt 
rendezvényeken, találkozókon, tartunk 
előadásokat iskolákban, művelődési há-
zakban, ahol népszerűsítjük a környezet-
tudatos életmódot és felhívjuk a figyelmet 
az aktuális környezeti problémákra .

Önkéntes programunk

Felelősök: Susánszky Ferenc,  
Szegő Judit 
2021ben is sok önkéntes segített szer-
vezetünket, többen közülük hosszabb 
időn át vettek részt munkánkban. 

Önkéntes programunk keretében szükség 
szerint hírlevélben tájékoztatjuk aktivistáin-
kat azokról a feladatokról, amelyekben szá-
mítunk segítségükre . Közös rendezvényeink 
alkalmat adnak arra, hogy jobban megis-
merjék egymást és a szervezet hitvallását, 
elkötelezett tevékenységét . Honlapunkon 
közzétesszük aktivistáink írásait, beszámo-
lóit . Regisztrált önkénteseink száma 2021 
végén 88 fő volt.

Médiakapcsolataink

Témavezető: Lukács András
Törekszünk a média támogatásának 
megszerzésére. Bármikor készséggel 
rendelkezésére állunk a sajtónak in-
terjúkkal, felvilágosítással, állásfogla-
lásokkal. Rendszeresen adunk ki sajtó-
közleményeket, így is igyekszünk felhív-
ni a média és a közvélemény figyelmét 
a környezeti gondokra.

Megbízásunkból az Aeffect Communi-
cations and Consulting Kft . segítette sajtóte-
vékenységünket .

A Levegő Munkacsoport számos alkalom-
mal került be a magas nézettségű tévémű-
sorokba, magas hallgatottságú rádióműso-
rokban, népszerű internetes hírportálokba.

Több alkalommal a sajtó minden szeg-
mensében megjelent a Levegő Munkacsoport 
egy-egy ügyéről szóló hír. A havonta megje-
lentetett sajtófigyelőnk 2021-ben több mint 
498 hírt, cikket, interjú, nyilatkozatot sorol 
fel, amelyben megemlítik a Levegő Munka-
csoportot . (Ennél bizonyára jóval több jelent 
meg, hiszen nem minden megjelenésről sze-
reztünk tudomást .) Felvilágosító munkánk 
eredményeképpen egyre többen értik már 
a gazdaság, a közigazgatás, a szakpolitikák 
és a környezet állapota közötti összefüg-
géseket . Tapasztalataink szerint legjobban 
településeink légszennyezettségének csök-

https://www.levego.hu/magunkrol/sajtomegjeleneseink/
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(DUH), a szlovák Fenntartható Alternatívák 
Központtal és a moszkvai ERA Alapítvánnyal .

Lukács András, a Levegő Munkacsoport 
elnöke az Európai Zöld Költségvetés Szö-
vetség elnökségi tagja . Bendik Gábor, a Le-
vegő Munkacsoport környezetvédelmi szak-
jogásza az EEB elnökségi tagja . Kapcsola-
tot tartunk kormányzati és egyéb hivatalos 
szervekkel is: az Európai Bizottsággal, az 
Európai Parlamenttel, az Európai Környezet-
védelmi Ügynökséggel és másokkal .

Környezeti Tanácsadó Iroda 

Vezető: Tarr Katalin, Szegő Judit
Munkatársak: Dr. Bendik Gábor (főleg 
jogi ügyekben), Schnier Mária (zöldfe-
lületi és településrendezési ügyekben) 
Környezeti Tanácsadó Irodánk 2021
ben 814 esetben adott körültekintő 
választ tanácskérésekre, a közösségi 
média felületen érkezett kérdések meg-
válaszolása havonta 40 körüli írásbe-
li tanácsadást jelentett, a Tanácsadó 
Iroda működésének 24 éve alatt közel 
40 000 ügyben adott segítséget a hozzá 
forduló embereknek. A minőséget sza-
vatolja, hogy a Kötháló tagjaként annak 
minőségfejlesztési rendszerében részt 
veszünk. 

Jogi ügyek 

Témafelelős: Dr. Bendik Gábor
A Levegő Munkacsoport megalakulá-
sa óta igénybe veszi a jog eszközeit is 
az emberi egészség és a környezet vé-
delme érdekében. Megbízott jogászunk 
ennek érdekében rendszeresen közre-
működött a jogi tevékenységeket tar-
talmazó projektekben. A Környezeti Ta-
nácsadó Irodánk keretében segít a jogi 
jellegű kérdések megválaszolásában, 
és a hatóságokkal való kapcsolattartás-
ban.

Első félév: 
Befejeződött a Budapest és környéke 

levegőminőségi terv felülvizsgálata tár-
gyában – a  ClientEarth és az EMLA köz-

kentéséért folytatott küzdelmünket érti és 
támogatja a közvélemény .

Honlapunkon és Facebook-oldalunkon 
rendszeresen megjelennek a tevékenysé-
günkről szóló friss hírek a nagyközönség és 
a sajtó munkatársainak tájékoztatására .

Blogunkban munkatársainktól és önkén-
teseinktől közlünk írásokat a tevékenységi 
körünkhöz kapcsolódó témákról .

A sajtó mellett egyre több szervezet, ma-
gánszemély címére juttatjuk el a Lélegzetnyi 
című havi elektronikus hírlevelünket aktuális 
tevékenységeinkről. 2021 végén a hírlevelet 
441 címre küldtük ki. A Lélegzetnyiben első-
sorban a saját tevékenységünkről adunk hírt, 
ugyanakkor kitekintünk a környezetvéde-
lemmel kapcsolatos egyéb eseményekre is, 
valamint tájékoztatást adunk a blogunkban 
megjelent írásokról . 

Nemzetközi kapcsolataink

Témavezető: Lukács András 
Célunk, hogy átvegyük a nemzetközi 
gyakorlatból (különösen az Európai Unió 
gyakorlatából) a kölcsönös előnyöket 
biztosító következetesebb környezet-
védelmi szabályozást, ugyanakkor a pi-
actorzító hatásait tompítva megőrizzük 
természeti és kulturális adottságainkat. 
Elősegítjük, hogy az EU Alapjaiból nyúj-
tott támogatások megfeleljenek a fenn-
tartható fejlődés követelményeinek.

A Levegő Munkacsoport az Európai Kör-
nyezetvédelmi Iroda (EEB, a legnagyobb 
európai környezetvédő civil szervezet), az 
Európai Közlekedési és Környezetvédelmi 
Szövetség (T&E), az Európai Éghajlatvédel-
mi Hálózat (CAN Europe), az Európai Zöld 
Költségvetés Szövetség (GBE), az Egészség 
és Környezet Szövetség (HEAL), a Szövetség 
a Lobbizás Átláthatóságáért és Etikai Sza-
bályozásáért (ALTER-EU) és az EU-Oroszor-
szág Civil Szervezeti Fórum (Гражданский 
форум ЕС-Россия) tagszervezete . Számos 
nemzeti civil szervezettel is jó kapcsolatot 
ápolunk, többek között a Német Zöld Költ-
ségvetés Szövetséggel (FÖS), a Dán Öko-
lógiai Tanáccsal, az Osztrák Közlekedési 
Klubbal (VCÖ), a Német Közlekedési Klubbal 
és a Német Környezeti Segély Egyesülettel 

https://www.cepta.sk/
https://www.cepta.sk/
http://erafoundation.ru/
https://www.facebook.com/levego
https://levegomunkacsoport.blog.hu/
https://eeb.org/
https://www.transportenvironment.org/
http://www.caneurope.org/
https://www.env-health.org/
https://www.alter-eu.org/
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reműködésével – indított perünk, amelyet 
végül a Kúrián elvesztettünk, és ezzel 
kiderült, hogy Magyarországon nincs 
jogorvoslati jog a tervekkel szemben. 
A projekt keretében törvénymódosítási 
javaslatot fogalmaztunk és cikket írtunk 
arról, hogy hogyan lehetne az önkor-
mányzatokat felhatalmazni a települési 
szilárd tüzelés korlátozására. Levélter-
vezetet fogalmaztunk polgármesterek 
számára a háztartási fűtés hatásairól 
és a lehetséges intézkedésekről. Le-
velet írtunk az avarégetés országos til-
tását visszavonó veszélyhelyzeti rende-
letről. Véleményezést készítettünk a ma-
gyar Helyreállítási és Ellenállósági Terv 
(RRP) tervezetéhez. Előadást tartottunk 
az AWAIR agglomerációs fórumán a háztar-
tási légszennyezésről. Cikket írtunk az Eu-
rópai Bíróság ítéletéről, amelyben elmarasz-
talta Magyarországot a légszennyezettségi 
határértékek betartásának elmulasztása mi-
att . Továbbra is segítettük az Álomvölgy 
megmentéséért dolgozó budakeszi ci-
vileket. Részt vettünk az EEB elnökségi 
ülésén . Részt vettünk az EEB Tiszta Leve-
gő Munkacsoportja által szervezett megbe-
széléseken . Szemináriumi órát tartottunk a 
Pázmány jogi karán környezetjogi és leve-
gőminőségi kérdésekről. Véleményeztük az 
OKT-hez érkezett jogszabály-módosítási ja-
vaslatokat . Blogbejegyzést fogalmaztunk a 
légszennyezettség helyzetéről. Érdekeltként 
beléptünk a pilismaróti kavicsbánya engedé-
lyével kapcsolatos perbe (az EMLA segítsé-
gével) . A helyi lakossággal és a Védegylettel 
együttműködve, az EMLA segítségével köz-
igazgatási pert indítottunk a Sóskút-Tárnok 
határában tervezett elektrolitüzem hulla-
dékkezelő létesítményének környezetvédel-
mi engedélye ellen . Részt vettünk a CAN Eu-
rope klímaperekkel kapcsolatos konferenciá-
ján . Joghallgató önkéntesek fogadásával és 
foglalkoztatásával részt vettünk az ELTE jogi 
kar társadalmi felelősségvállalási program-
jában. Előadást tartottunk a légszennyezés 
elleni intézkedésekről a Balatoni Fejlesztési 
Tanács konferenciáján .

Második félév:
A ClientEarth szervezet segítségével 

a strasbourg-i Emberi Jogi Bírósághoz for-

dultunk, a budapesti levegőminőségi terv bí-
rósági megtámadhatóságának megtagadása 
miatt . Véleményeztük a Magyarország és az 
Európai Unió közötti Partnerségi Megállapo-
dás különböző tervezeteit . Véleményeztük 
a KEHOP-Plusz operatív program különböző 
tervezeteit . Cikket írtunk az Egészségügy 
Világszervezet (WHO) új légszennyezettségi 
határérték-ajánlásairól. Levelet írtunk a kör-
nyezetügyi államtitkárnak az Országos Le-
vegőterhelés-csökkentési Program kiigazí-
tásának szükségességéről. Levelet írtunk 
az Európai Bizottságnak arról, hogy az unió 
kösse a támogatások kifizetését a visszalé-
pés tilalmának alaklamazásához . Részt vet-
tünk és többször felszólaltunk az Országos 
Környezetvédelmi Tanács ülésén, a közös 
állásfoglalásokhoz véleményeket készítet-
tünk . Részt vettünk az EEB elnökségi ülésén, 
a taggyűlésén és éves konferenciáján. Részt 
vettünk az EEB által szervezett levegőszeny-
nyezéssel foglalkozó megbeszélésen és 
a Tiszta Levegő Munkacsoport ülésén. Elő-
adást tartottunk a légszennyezés társadalmi 
okairól és hatásairól az Orvosmeteorológiai 
Konferencián. Részt vettünk a KEHOP-Plusz 
tájékoztató konferencián és több, a Partner-
ségi Megállapodással kapcsolatos egyezteté-
sen. Részt vettünk a GG ECFIN webinar-ján 
a járvány utáni gazdasági helyzetről. Részt 
vettünk a HungAIRy projekttel kapcsolatos 
megbeszélésen . Részt vettünk az EU leve-
gőminőségi irányelvvel kapcsolatos megbe-
szélésén . Zöld államháztartási reformmal 
kapcsolatos egyeztetéseken vettünk részt az 
I4CE-vel. Ügyfélként bejelentkeztünk és az 
EMLA segítségével támogattuk a lakosságot 
az M76-os egy forrást érintő szakaszának 
természetvédelmi engedélyezésében . Se-
gítettük a budakeszi lakosokat a Nádas-tó 
megmentésében .

Levegőminőségvédelem

Január
 ▪ A szemléletformáló program folytatódott, 

melyben az önkormányzatokat kereste 
meg a Levegő Munkacsoport felsorolva, 
mi mindent tehetnek a lakossági hulla-
dékégetés ellen. Az összegyűlt válaszo-
kat közzétettük . A Tanácsadó Irodához 

https://www.levego.hu/hirek/2020/07/a-kuriahoz-fordul-a-levego-munkacsoport-a-budapesti-levegominosegi-terv-miatt-2/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/civilek-javaslata-a-szilard-tuzeles-visszaszoritasara/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/civilek-javaslata-a-szilard-tuzeles-visszaszoritasara/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/ezrek-eletet-menthetnek-meg-az-onkormanyzatok/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/ezrek-eletet-menthetnek-meg-az-onkormanyzatok/
https://www.levego.hu/hirek/2020/12/a-zoldhulladek-egetesi-szabaly-enyhitesenek-okat-firtatja-gulyas-gergelytol-a-levego-munkacsoport/
https://www.levego.hu/hirek/2020/12/a-zoldhulladek-egetesi-szabaly-enyhitesenek-okat-firtatja-gulyas-gergelytol-a-levego-munkacsoport/
https://www.levego.hu/sites/default/files/RRP_comments_Hungary_21-05-2021_CAAG_CEEweb.pdf
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/07/legszennyezes_a_kormany_allaspontja_es_a_valosag
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/a-strasbourgi-birosaghoz-fordul-a-levego-munkacsoport-a-budapesti-levegominosegi-terv-miatt/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/a-strasbourgi-birosaghoz-fordul-a-levego-munkacsoport-a-budapesti-levegominosegi-terv-miatt/
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_Hungary_comments_CAAG_CEEweb.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/KEHOP_velemeny_Levego_CEEweb_220212.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/KEHOP_velemeny_Levego_CEEweb_220212.pdf
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/szigorubb-legszennyezettsegi-hatarertekeket-javasol-az-egeszsegugyi-vilagszervezet/
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/szigorubb-legszennyezettsegi-hatarertekeket-javasol-az-egeszsegugyi-vilagszervezet/
https://www.levego.hu/hirek/2020/07/elegedetlen-az-europai-bizottsag-a-magyar-kormany-legszennyezes-elleni-intezkedeseivel/
https://www.levego.hu/hirek/2020/07/elegedetlen-az-europai-bizottsag-a-magyar-kormany-legszennyezes-elleni-intezkedeseivel/
https://www.levego.hu/hirek/2020/07/elegedetlen-az-europai-bizottsag-a-magyar-kormany-legszennyezes-elleni-intezkedeseivel/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/nem-kaphat-unios-penzt-az-az-orszag-amely-gyengiti-a-kornyezetvedelmi-szabalyokat/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/nem-kaphat-unios-penzt-az-az-orszag-amely-gyengiti-a-kornyezetvedelmi-szabalyokat/
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fordulók számára minden lehetséges 
kommunikációs és jogi megoldást felvá-
zol az egyesület, hogy mindent megte-
hessenek az egészséges környezet érde-
kében . A Tiszta fűtés, rendes ház projekt 
keretében a levegőminőség-mérő eszkö-
zök összeszereléséről és beüzemeléséről 
oktató videó készült, a metnet .hu oldal 
elkészítése folyamatban van . 

 ▪ Egy közös magyar-román tanulmány 
alapján rámutattunk, hogy a légszennye-
zés sokkal súlyosabb annál, mint amire 
a mérőállomások adataiból következtet-
hetünk . 

 ▪ Folytattuk a méréseket a Testo DiSCmini 
részecske darabszámláló készülékkel, 
amelyekből létrehoztunk egy kiértékelést. 
Kültéri és beltéri méréseket végeztünk 
Budapest egyik peremkerületében, a mé-
rések célja a háztartási fűtésből származó 
légszennyezettség mértékének felmérése, 
illetve beltéri tevékenységekből származó 
légszennyezők jelenlétének kimutatása. 
A mérések adatairól táblázat és mérési 
jegyzőkönyv készült, ami hasznos lehet 
a jövőre nézve a mérések szempontjából.

Február
 ▪ Az Európai Unió Bíróságának ebben a hó-

napban kihirdetett ítélete szerint Magyar-
ország megsértette a részecskeszennye-
zettségre (PM10) előírt uniós – a hazai 
szabályozásba is átültetett – határérté-
keket . Amennyiben ezek továbbra sem 
teljesülnek, akkor az országnak várha-
tóan komoly pénzügyi szankciókkal kell 

számolnia. A Levegő Munkacsoport állás-
pontja szerint bőven lett volna lehetősé-
günk az elmarasztalás megelőzésére.

 ▪ Javaslatot dolgoztunk ki és küldtünk az 
agrárminiszternek arra, hogy az országos 
szabályozás megengedje az önkormány-
zatoknak a szilárd tüzelőanyagok háztar-
tási égetésének korlátozását. Egyúttal 
szorgalmaztuk, hogy a kormány segítse 
elő a kevésbé környezetszennyező fűté-
si módokra történő átállást, különösen 
a korlátozást bevezető településeken.

 ▪ Folytattuk a szemléletformáló programot, 
melyben több mint 200 önkormányzatot 
kerestünk meg, felsorolva, mi mindent 
tehetnek a hulladékégetés ellen . A Tisz-
ta fűtés, rendes ház projekt keretében 
a metnet.hu oldal alkalmassá vált új esz-
közök regisztrálására, így hamarosan ez 
az oldal is száznál több eszköz adata-
it fogja megjeleníteni térképén . Újbuda 
Önkormányzat pályázatával tíz óvodában 
sikerült felszerelni mérőkészüléket, már 
csak egy óvoda van hátra, melyét sajtó-
eseménnyel tervezi a Levegő Munkacso-
port felhelyezni . 

 ▪ Részt vettünk az Egyensúly Intézet és 
a Friedrich-Ebert Alapítvány közös szak-
értői beszélgetésén a magyarországi lég-
szennyezésről és annak lehetséges leküz-
déséről, és konkrét javaslatokat tettünk 
a tanulmányukhoz .

 ▪ Levelet írtunk az agrárminiszterhez, tájé-
koztatást kérve az avarégetés újbóli en-
gedélyezésének indokairól . 

 ▪ Folytattuk a méréseket a Testo DiSCmini 
részecskeszámláló készülékkel és ezek-
ből létrehoztunk egy kiértékelést. Új te-
matika szerint kezdtünk el mérni, szimu-
láltunk egy munkanapot, aminek során 
az utazásunk során az egyik busz belse-
jében kritikus értékeket mértünk, erről a 
bejelentést megtettem a BKK felé . Ennek 
a mérésnek az adatait kiértékeltük, mérési 
jegyzőkönyvbe foglaltuk. Ezekben a mé-
résekben, illetve az adatok elemzésében 
segítségünkre van a Levegő Munkacso-
port új gyakornoka: Sandugash Abisheva.

Március
 ▪ Elkészítettük #freeAir kommunikációs 

kampány videóját, 30 sztár állt az ügy 

Ekerülhető lett volna a Magyarországot a 
légszennyezés miatt elmarasztaló európai 
bírósági ítélet

http://levego.hu/kampanyok/tiszta-futes-rendes-haz/
https://www.youtube.com/watch?v=6UpxPvmiWs0&t=21s
https://www.levego.hu/hirek/2021/03/a-legszennyezettseg-sokkal-sulyosabb-lehet-annal-mint-amire-a-meroallomasok-adataibol-kovetkeztethetunk/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/elkerulheto-lett-volna-a-magyarorszagot-a-legszennyezes-miatt-elmarasztalo-mai-europai-birosagi-itelet/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/elkerulheto-lett-volna-a-magyarorszagot-a-legszennyezes-miatt-elmarasztalo-mai-europai-birosagi-itelet/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/civilek-javaslata-a-szilard-tuzeles-visszaszoritasara/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/civilek-javaslata-a-szilard-tuzeles-visszaszoritasara/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/ezrek-eletet-menthetnek-meg-az-onkormanyzatok/
http://levego.hu/kampanyok/tiszta-futes-rendes-haz/
http://levego.hu/kampanyok/tiszta-futes-rendes-haz/
https://www.levego.hu/kampanyok/waste-campaign/
https://www.youtube.com/watch?v=EqiyIOj0dg8&t=3s
https://www.levego.hu/hirek/2021/03/beres-alexandra-jaksity-kata-toth-vera-molnar-aron-nemeth-kristof-es-puskas-peti-kozos-filmben-kampanyol-a-lakossagi/
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mellé, melynek során a Levegő Munka-
csoport által régóta hangoztatott, hulla-
dékégetés elleni fellépést népszerűsítik. 

 ▪ A Tiszta fűtés, rendes ház projekt kere-
tében a metnet .hu oldal alkalmassá vált 
új eszközök regisztrálására, így már ez az 
oldal is egyre több eszköz adatait fogja 
jeleníti meg térképén . A XIII . kerület vál-
lalta 18 mérőkészülék felszerelését óvo-
dákba, ezeket beszereztük . 

 ▪ Folytattuk a méréseket a Testo DiSCmini 
részecske darabszámláló készülékkel és 
ezekből létrehoztunk egy kiértékelést. 

 ▪ Egy újfajta mérés sorozaton dolgozunk, 
amelynek célja a telepített mérőállomá-
sok által közölt adatok és az általunk mért 
adatok összehasonlítása . Ezzel beszeret-
nénk mutatni azt, hogy mennyire valósá-
gos adatokat mérnek az állomások . A mé-
réseket a XV. kerületben végeztük a Kő-
rakás parknál, ahol a mérőállomás városi 
háttérszennyezettséget mér . A mérések 
időtartama 4 óra. Ezekben a mérések-
ben, illetve az adatok elemzésében segít-
ségünkre van a Levegő Munkacsoport új 
gyakornoka: Sandugash Abisheva. 

 ▪ Megírtuk „Az illegális lakossági tüzelés 
hozzájárulása a PM10-koncentrációhoz” 
című összefoglalót egy tanulmány alapján, 
illetve ennek sajtóközleményét .

Április
 ▪ A #freeAir kommunikációs kampány má-

sodik, gyermekekkel forgatott videófilmje 
elkészült, most gyermekek és egy köz-
ismert budapesti tanár állt az ügy mellé, 
melynek során a Levegő Munkacsoport 

által régóta hangoztatott, hulladékége-
tés elleni fellépést népszerűsítik. A Tisz-
ta fűtés, rendes ház projekt keretében új 
weboldal kialakítása kezdődött el, mely 
felhasználóbarát módon kizárólag a la-
kossági levegőminőség-mérő eszközökről 
nyújt tájékoztatást. Előadást tartottunk 
az ÖKOINDUSTRIA 2021-en a lakossá-
gi hulladékégetéssel foglalkozó WASTE 
tudományos projekt zárókonferenciáján . 

 ▪ Folytattuk a méréseket a Testo DiSCmini 
részecske darabszámláló készülékkel és 
ezekből létrehoztunk egy kiértékelést. Egy 
új fajta mérést végeztünk a belvárosban, 
amit biciklizés közben hajtottunk végre . 
Erről videó is készült, illetve adatait kiérté-
keltük . További méréseket végzünk, a 15 . 
kerületben egy automata telepített mérőál-
lomás mellett. A mérések időtartama 4 óra.

 ▪ A The Center for Genomic Gastronomy 
2011 óta zajló, és áprilisban Magyaror-
szágon is megvalósult Szmogszüret című 
kreatív levegőminőség-mérés projektjé-
nek támogató szervezeteként rövid pre-
zentációit tartottunk a légszennyezés-
ről. A habcsókok formájában begyűjtött 
légszennyezettségi minták az adott kerü-
let, város vagy ország levegőjének minő-
ségét ezúttal szájon át tették érzékelhe-
tővé, megkóstolhatóvá. 

Május
 ▪ Elkészítettük a #freeAir kommunikációs 

kampány beszámolóját . További együtt-
működésről tárgyaltunk a hulladékége-
tés elleni fellépés témájában a Fővárosi 
Önkormányzattal . A Mérj velünk! projekt 

Béres Alexandra, Jaksity Kata, Tóth Vera, 
Molnár Áron, Németh Kristóf és Puskás 
Peti közös filmben kampányol a lakossági 
hulladékégetés ellen

Kép a #freeAir kommunikációs kampány 
gyermekekkel forgatott videófilmjéből

https://www.levego.hu/hirek/2021/03/beres-alexandra-jaksity-kata-toth-vera-molnar-aron-nemeth-kristof-es-puskas-peti-kozos-filmben-kampanyol-a-lakossagi/
http://levego.hu/kampanyok/tiszta-futes-rendes-haz/
http://metnet.hu/
https://www.youtube.com/watch?v=CPsQeG6RrqQ
https://www.levego.hu/hirek/2021/04/ha-nem-lepunk-fel-a-legszennyezes-ellen-a-covid-utan-is-maszkban-kell-majd-jarnunk/
https://www.levego.hu/hirek/2021/04/ha-nem-lepunk-fel-a-legszennyezes-ellen-a-covid-utan-is-maszkban-kell-majd-jarnunk/
http://levego.hu/kampanyok/waste-campaign/
http://levego.hu/kampanyok/waste-campaign/
file:///D:/munka/evesbeszamolo_2021_mappa/../../../../AppData/Local/Microsoft/Windows/INetCache/Content.Outlook/3EW8X807/merj-velunk.hu
file:///D:/munka/evesbeszamolo_2021_mappa/../../../../AppData/Local/Microsoft/Windows/INetCache/Content.Outlook/3EW8X807/merj-velunk.hu
https://okoindustria.hu/programok-2021/waste-projekt-zarokonferencia
https://www.levego.hu/hirek/2021/05/rakjuk-ossze-egyutt-magyarorszag-legszennyezettsegi-terkepet/
https://www.youtube.com/watch?v=CPsQeG6RrqQ
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keretében a metnet .hu oldalon egyre 
több eszközt regisztrálnak . A XIII . ke-
rület a 18 mérőkészülék felszerelésében 
előrehaladt az óvodákban, 10 beszerzése 
megtörtént, a többi telephelyen a WIFI 
kialakítása folyamatban van . 

 ▪ Folytattuk a méréseket a Testo DiSCmini 
részecske darabszámláló készülékkel és 

ezekből létrehoztunk egy kiértékelést. To-
vábbi méréseket végzünk, a 15 . kerület-
ben egy automata telepített mérőállo-
más mellett. A mérések időtartama 2 óra. 
A reggeli és a délutáni csúcsforgalmi idő-
szakot vizsgáljuk, illetve a telepített auto-
mata mérőállomás által szolgáltatott ada-
tokat. Elkészítettünk a fák porszűréséről 
szóló tanulmány alapján egy összefoglalót .

Június
 ▪ A Fővárosi Önkormányzattal folytattunk 

egyeztetést a következő fűtési időszak 
előtti hulladékégetés elleni kampány ter-
vezésről. Ennek keretében a HungAiry 
program felelőseit is felkerestük, hogy 
a közös arculati elemek és egyéb ügye-
ket tisztázzuk (velük együttműködik az 
önkormányzat, így fontosnak tűnik, hogy 
velük is külön egyeztessünk) .

 ▪ A Mérj velünk! kampány során azon dol-
gozunk, hogy minél szélesebb körben ter-
jedjenek el a levegőminőség-mérő készü-
lékek, ezért megkerestünk tüdőgyógyász 
szakorvosokat, hogy együttműködjenek 
egy cikk megírásában, mely a légzőszer-
vi megbetegedések, főleg a gyermekko-
ri asztma kialakulása és a légszennyezés 
összefüggéséről, valamint a légszennye-
zés problémájára való figyelem felhívásról 
szól, s egyben a készülékek népszerűsíté-
sét is célul tűzi ki. 

 ▪ Aktívan részt vettünk az EEB Tiszta Leve-
gő Munkacsoportjának távtanácskozásán.   

 ▪ Folytattuk a méréseket a Testo DiSCmini 
részecskeszámláló készülékkel és ezek-
ből létrehoztunk egy kiértékelést. Végez-
tünk egy mérést a belvárosban, aminek 
az útvonalán biciklivel közlekedtünk, erről 
videófelvétel is készült, az adatokat szin-
tén kiértékeltük . További méréseket vég-
zünk a 15 . kerületben egy automata te-
lepített mérőállomás mellett. A mérések 
időtartama 4 óra. 

Július
 ▪ Légszennyezettség és betegségek (külö-

nösen tüdőbetegségek) összefüggéséről 
készítettünk interjút egy tüdőgyógyász-
szal. További együttműködésről tárgyal-
tunk hulladékégetés elleni fellépés témá-
ban a fővárossal. 

A habcsókként begyűjtött légszennyezettségi 
minták a levegő minőségét szájon át tették 
érzékelhetővé

https://www.levego.hu/hirek/2021/05/rakjuk-ossze-egyutt-magyarorszag-legszennyezettsegi-terkepet/
https://www.metnet.hu/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/01/jelentos_mertekben_jarulhatnak_hozza_a_varosi_fak_a_levegotisztasag_javulasahoz
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 ▪ A Mérj velünk! (http://merj-velunk.hu) 
projekt keretében a metnet .hu oldalon 
egyre több eszközt regisztráltak . A metnet .
hu oldal fejlesztésében a Levegő Munka-
csoport szakmai szempontból részt vesz . 
Egy hazai tanulmány alapján felhívtuk a fi-
gyelmet arra, hogy a fák lombozata előse-
gíti a légköri por kiülepedését és így hoz-
zájárul a légszennyezés csökkentéséhez . 
Az agrárminiszternek arra az állítására, 
miszerint a kormány hatásos intézkedése-
ket tett a levegőminőség javítására, és ami 
szennyezés még van, az nagyrészt külföld-
ről származik, részletesen kifejtettük, hogy 
Magyarországon a légszennyezés okozta 
nagyszámú megbetegedést és korai halá-
lozást döntő részben a hazai károsanyag-
kibocsátások okozzák, és az elmúlt évek-
ben a kormány semmilyen intézkedést 
nem hozott ezek érdemi csökkentésére .  

 ▪ A Testo DiSCmini készülékkel beltéri mé-
réseket végeztünk, vizsgálva a benti te-
vékenységekből származó részecskék 
mennyiségét . Részt vettünk az Európai 
Környezetvédelmi Iroda által megszer-
vezett „EU Clean Air Technology Hub” (az 
Európai Bizottság által vezetett, szilárd 
tüzelőanyaggal működő helyi fűtőberen-
dezésekkel kapcsolatos partnerség) talál-
kozóján .

Augusztus
 ▪ A légszennyezés, hulladékégetés elleni 

kampányról további egyeztetéseket foly-
tattunk a Fővárosi Önkormányzattal a fű-
tési szezon előtt.

 ▪ A Mérj velünk! kampány során azon dol-
gozunk, hogy minél szélesebb körben ter-
jedjenek el a levegőminőség-mérő készü-
lékek, az ezért megkeresett tüdőgyógy-
ász szakorvos együttműködött egy cikk 
megírásában, mely a légzőszervi megbe-
tegedések, főleg a gyermekkori asztma 
kialakulása és a légszennyezés összefüg-
géséről, valamint a légszennyezés prob-
lémájára való figyelem felhívásról szól, 
s egyben a készülékek népszerűsítését is 
célul tűzte ki, a cikk elhelyezésének lehe-
tőségeit térképeztük fel. Az iskolakezdés 
kapcsán ajánlásokat tettünk arra, mit le-
het tenni a tantermekben, hogy javítsuk a 
levegő minőségét . 

 ▪ A strasbourgi bírósághoz fordultunk a bu-
dapesti levegőminőségi terv miatt.

Szeptember
 ▪ Az orosz ERA Alapítvánnyal közösen a 

„Lakossági mérések 2 .0” projektben le-
vegőminőség-méréseket készítettünk elő 
helyi lakosok: tovább népszerűsítjük a la-
kossági mérőkészülékeket, és biztatjuk a 
elhasználókat a mérések eredményeinek 
hasznosítására . A lakossági készülékek 
mellett a Levegő Munkacsoportnál talál-
ható ultrafinom porszennyezés mérővel 
is tervezzük a méréseket Budapesten és 
Moszkvában . Üdvözöltük, hogy az Egész-
ségügyi Világszervezet (WHO) frissítette 
levegőminőségi iránymutatásait és a ko-
rábbiaknál is szigorúbb határértékek elő-
írását javasolta a légszennyezettség csök-
kentése érdekében, és egyúttal felhívtuk 
a figyelmet arra, hogy Magyarországon 
a WHO ajánlásainál jóval megengedőbb 
uniós határértékeket sem sikerül betarta-
ni . 

Október
 ▪ A Mérj velünk! kampányban rádió és tv 

megkeresésekre beszámoltunk a levegő-
minőségről a fűtési szezon beköszöntével, 
és felhívtuk a hallgatók, nézők figyelmét 
a lakossági mérőműszerre, mely szem-
léletformáló erővel mutatja meg a leve-
gőminőség alakulását már több mint 200 
magyar háztartásban .

 ▪ Az orosz ERA Alapítvánnyal közös projekt 
keretében a Morgan Stanley 30 munka-
társának tartottunk bevezetést a levegő-
minőség témakörébe, és a környezetünk 
jelenlegi állapotát ismertettük . A cég 30 

Online előadást tartottunk a Morgan Stanley 30 
munkatársának

http://merj-velunk.hu/
http://metnet.hu/
http://metnet.hu/
http://metnet.hu/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/07/legszennyezes_a_kormany_allaspontja_es_a_valosag
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/07/07/legszennyezes_a_kormany_allaspontja_es_a_valosag
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/08/10/legszennyezes_merjunk_merni_merjunk_lepni
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/ezt-lehet-tenni-a-tantermekben-hogy-javitsuk-a-levego-minoseget-a-levego-munkacsoport-ajanlasai-iskolakezdesre/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/ezt-lehet-tenni-a-tantermekben-hogy-javitsuk-a-levego-minoseget-a-levego-munkacsoport-ajanlasai-iskolakezdesre/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/a-strasbourgi-birosaghoz-fordul-a-levego-munkacsoport-a-budapesti-levegominosegi-terv-miatt/
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/szigorubb-legszennyezettsegi-hatarertekeket-javasol-az-egeszsegugyi-vilagszervezet/
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/szigorubb-legszennyezettsegi-hatarertekeket-javasol-az-egeszsegugyi-vilagszervezet/
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levegőminőség-mérő készüléket vásá-
rolt kollégái számára, melyek hamarosan 
kiosztásra kerülnek, majd összeszerelő 
workshopot tartunk az új tulajdonosok 
számára . 

 ▪ Felvettük a kapcsolatot és megbeszélé-
seket szerveztünk a Budapesti Gazdasági 
Egyetemről szakmai gyakorlatra jelent-
kező hallgatókkal. Csatlakoztunk a CNN 
„Felhívás a Földért” kezdeményezéséhez: 
rajzpályázatot hirdettünk alsós és felsős 
általános iskolai tanulóknak arról, mit te-
hetnek a légszennyezés csökkentéséért .

November
 ▪ Ebben a hónapban ismét sokan keresték 

meg Tanácsadó Irodánkat a szomszédjuk-
ban tapasztalt hulladékégetés miatt .

 ▪ Az orosz ERA Alapítvánnyal közös projekt 
keretében a Morgan Stanley 17 munka-
társának tartottunk műhelybeszélgetést 
levegőminőség-mérő készülékeik ösz-
szeszereléséről. A honlapunkon elkészült 
a projekt aloldala, a moszkvai partnerrel 
összhangban előkészítettük a mérőkészü-
lék mobil alkalmazását, hogy majd városi 
sétát tarthassunk méréssel összekötve . 

 ▪ A környezetvédelem fontosságára és az 
emberiség által okozott természeti válto-
zások súlyosságára hívta fel a figyelmet a 
Levegő Munkacsoport az általános iskolá-
soknak hirdetett rajzpályázatával . A gye-
rekeknek azt kellett lerajzolniuk, hogy 
szerintük mit lehetne tenni a tisztább 
levegőért. A program a CNN által 2021. 
november 10-ére szervezett Felhívás a 
Földért (#CalltoEarth Day) kampány ré-
sze . 

 ▪ Részt vettünk az EU Tiszta Levegő Fó-
rumán, valamint a HungAIRy Tanácsadó 
Testületének ülésén. Előadást tartottunk a 
Fővárosi Közterület-fenntartó Zrt. „Tiszta 
levegőt!” konferenciáján.

 ▪ Levelet írtunk Rácz András környezetvé-
delmi államtitkárnak az Országos Levegő-
terhelés-csökkentési Program felülvizsgá-
latáról . 

December
 ▪ A Mérj velünk! kampány folytatásában 

bízva új pályázatot írtunk a mérőműszerek 

iskolák számára történő ingyen nyújtásá-
nak céljával .

 ▪ Az orosz ERA Alapítvánnyal közös pro-
jekt keretében a Morgan Stanley további 
14 munkatársának tartottunk műhelybe-
szélgetést levegőminőség-mérő készülé-
keik összeszereléséről. Részt vettünk az 
V . Orvosmeteorológiai Konferencián, és 
bemutattuk a lakossági levegőminőség-
mérés előnyeit. Egyeztetést folytattunk a 
HungAIRy projekt résztvevőivel. 

 ▪ Részletes észrevételeket írtunk a Buda-
pest és agglomerációja levegőminőségi 
tervének tervezetéhez .

 ▪ Az EU-Oroszország Civil Társadalmi Fórum 
projektjéhez kapcsolódóan levegőminőségi 
sétát szerveztünk december 10-én. A sé-
tán Budapest 10 pontján mértük meg a 
levegőben lévő ultrafinom részecskék da-
rabszámát, illetve a szálló por koncent-
rációját. Ebből kiértékelést készítettünk 
magyar, angol, illetve orosz nyelven egy-

A levegőminőségi sétán a hordozhatóra 
átalakított készülékkel Budapest 10 pontján 
mértük meg a levegőben lévő ultrafinom 
részecskék darabszámát, illetve a szálló por 
koncentrációját

https://www.levego.hu/hirek/2021/10/a-levego-munkacsoport-csatlakozott-a-cnn-felhivas-a-foldert-kezdemenyezesehez/
https://www.levego.hu/hirek/2021/10/a-levego-munkacsoport-csatlakozott-a-cnn-felhivas-a-foldert-kezdemenyezesehez/
https://www.levego.hu/hirek/2021/10/a-levego-munkacsoport-kornyezetvedelmi-rajzpalyazatot-hirdet-gyermekeknek/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/a-gyerekek-utaljak-a-kornyezetszennyezest/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/a-gyerekek-utaljak-a-kornyezetszennyezest/
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aránt . Az elkészült értékelések kikerülnek 
a Facebook eseményhez, valamint webol-
dalunkra . December hónap elején végez-
tünk egy 2 órás mérést a Széna téren a 
Testo DiSCmini készülékkel, amely ered-
ményeinek kiértékelése folyamatban van . 

Közlekedés 

Január
 ▪ A fő téma a Galvani úti híd értelmes vagy 

értelmetlen voltáról zajló vita volt a telex .
hu portálon, amelyhez a Levegő Munka-
csoport is hozzászólt . Részt veszünk egy 
új nemzetközi projektben – a Német Kör-
nyezetvédelmi Minisztérium EUKI prog-
ramjának támogatásával –, melynek célja 
ajánlások kidolgozása a közlekedéspoli-
tikának, melyeket megfogadva elérhető 
lehet 2050-ig a közlekedés nulla ühg-
kibocsátása, ami célként már elég régen 
ki van tűzve.

 ▪ Részt vettünk egy ötletrohamon a Buda-
pesti Fejlesztési Központ szervezésében, 
ahol a tervezett új és felújított régi vasút-
állomások tervezéséhez szükséges előírá-
sokról volt szó . 

 ▪ Előadást tartottunk a CEU-n a fenntartha-
tó közlekedéspolitikáról . 

 ▪
Február
 ▪ Folytatódott fellépésünk a Galvani úthoz 

tervezett híd ellen, több írásunk is meg-
jelent ebben a témakörben, valamint a 
helyi civil szerveződésekkel közösen nyílt 

levelet küldtünk Karácsony Gergely főpol-
gármesternek és Fürjes Balázs államtit-
kárnak . A Karátson Gábor Kör is tartott 
erről egy beszélgetést, melyen az ismert 
álláspontok mindegyike előkerült. Véle-
ményeztük a Budapesti Fővárosi Önkor-
mányzat klímastratégia tervezetét, ami-
hez közlekedés szempontú javaslatokat is 
tettünk .

 ▪ Az ITM készíttetett egy tanulmányt a 2014-
2020-ban különféle Operatív Programok 
(Integrált Közlekedési, Vidékfejlesztési, 
Regionális) keretében támogatott közle-
kedésfejlesztési programok környezet-
tel kapcsolatos hatásait . Ennek kapcsán 
ismételten javasoltuk egy projekt szintű 
környezeti monitoring adatbázis felállítá-
sát, amit már a 2007-2013 időszakban 
több környezeti hatásvizsgálatot végző 
cég is javasolt, minden eredmény nélkül .

 ▪ Meghallgattunk több vitát is, melyeken a 
klímavédelemben várható fejleményekről 
volt szó . Az Európai Zöld Megállapodás 
kiemelte a hidrogént, mint a megújuló 
energiára való átállás egyik eszközét, és 
elhatározta az ilyen irányú projektek tá-
mogatását . Mint kiderül a Magyar Villamos 
Műveket is foglalkoztatja a kérdés, külö-
nösen azóta, hogy a lakossági gázszolgál-
tatás egyik gazdája lett Magyarországon, 
például Budapesten is . Ott voltunk a Ma-
gyar Közgazdasági Társaság villanyautós 
panelbeszélgetésén, amelyen végül po-
zitív kép alakult ki az átállásról, bár saj-
nos pont arról nem esett elég szó, ami-
ről kellett volna. Nevezetesen arról, hogy 
a magyarországi autógyártásban, beszál-
lításban dolgozóknak milyen támogatásra 
lesz szükségük az államtól az átállási fo-
lyamatban .

 ▪ A Magyar CIVINET által szervezett beszél-
getésen sok, a városi közlekedés megújí-
tását célzó érdekes projektről hallhatunk, 
amelyek például Budapesten, Kecske-
méten és Egerben valósulnak meg . Volt 
még egy CIVINET beszélgetés is, névleg a 
szemléletformálásról a közforgalmú köz-
lekedésben, valójában különféle kezde-
ményezésekről, projektekről.

 ▪ A Budapesti Közlekedési Központ Balázs 
Mór Klubot alakított. Az első rendezvé-
nyen több, mint százan voltak . Elhangzott, Civilek nyílt levele a Galvani hídról

https://telex.hu/velemeny/2021/01/30/hidvita-tevhit-galvani-hid-lukacs-andras
https://www.youtube.com/watch?v=aEi6V8oF1oA&t=5912s
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/civilek-nyilt-levele-a-galvani-hidrol/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/civilek-nyilt-levele-a-galvani-hidrol/
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hogy a BKK a komplex szolgáltatási szem-
léletű mobilitásmenedzsment irányába kí-
vánja terelni a tevékenységét, és már a 
mikromobilitási és aktív közlekedési mó-
dokat támogató programnak is vannak 
ilyen elemei . 

 ▪ Részt vettünk a Fővárosi Önkormányzat 
konzultációján a Pesti alsó rakpart meg-
újításáról. 

Március
 ▪ Kiálltunk a Nemzeti Közlekedési Stratégia 

célkitűzése, a városi közúti közlekedés 
csökkentése mellett Fürjes Balázs állam-
titkár ellenében, aki a belvárosi forga-
lomcsökkentési intézkedéseket támadta . 
Bíráltuk a budapesti, közlekedést érin-
tő stratégiák, különösen a Fenntartható 
Energia- és Klíma Akciótervet. Szakértő-
ként segítettük a Petrik Lajos Szakgim-
názium Digitális Témahetén városterve-
zéssel versenyző csapatokat abban, hogy 
minél korszerűbb közlekedési rendszert 
tudjanak kialakítani a városukban . Részt 
vettünk a T&E éves konferenciáján . 

Április
 ▪ Részt vettünk az Európai Közlekedési és 

Környezetvédelmi Szövetség (T&E) éves 
(táv)közgyűlésén. A Levegő Klub sorozat 
harmadik beszélgetésén a közlekedés-
ről, leginkább a közlekedési kibocsátások 
csökkentéséről, a villanyautó elterjedésé-
ről volt szó.  Véleményeztük az IKOP Plusz 
1 .0 operatív programtervezetet, amely-
ben a közlekedésre jutó uniós támogatá-
sok felhasználása alapszik 2021 és 2027 
között . A Helyreállítási és Alkalmazko-
dási Tervhez (HET) javaslatokat tettünk 

a közautó-szolgáltatás fejlesztésének tá-
mogatása érdekében . Ott voltunk a HET 
környezet- és klímavédelmi aspektusú 
elemzésének az MTVSZ által szervezett 
konferenciáján . 

 ▪ Részt vettük a Navigátor magazin által 
szervezett vasúti konferencián; ott is el-
hangzott, hogy amiért a vasúti szállítók 
(és a Levegő Munkacsoport is) évek óta 
küzdenek, az egy-két vagonos fuvarfel-
adás és kézbesítés vonzóbbá tétele a vas-
úttársaságok és így közvetve a fuvarozta-
tók számára, az végre megvalósul, 2021 
nyarától könnyebb lesz . Hasonló állami 
beavatkozásra van szükség a kombinált 
fuvarozás súlyának növelésére is. A kon-
ferencián az is kiderült, hogy minden erő-
feszítés dacára a vasútnak nem sikerült az 
utóbbi években javítani valamit a helyze-
tén a közúti szállítással szemben. A vasúti 
szállítás 30 százalékos növekedése van 
tervezve 2030-ra, de addig sokat kell ja-
vítani a pályaszolgáltatásokon . 

 ▪ Többen is jelentkeztek a Levegő Munka-
csoportnál, akik a korszerű, átalakuló 
közlekedésről írnak szakdolgozatot, nekik 
örömmel segítettünk . 

 ▪ Az áprilisi Ökoindusztria rendezvényen 
volt egy tartalmas Zöld Mobilitás szek-
ció, ahol sokat lehetett megtudni a Zöld 
Busz programról, és arról, hogy 2030-ig a 
helyközi és a városi autóbuszos személy-
szállítási szolgáltatás járműállományának 
mintegy felét kívánják villanybuszra cse-
rélni .

 ▪ Megbeszélést folytattunk Tüttő Kata fő-
polgármester-helyettessel.

 ▪ Részt vettünk a Budapesti Közlekedési 
Központ által indított Balázs Mór Klub har-
madik rendezvényén, melyen az integráció 
és a digitalizáció szerepéről volt szó a bu-
dapesti közlekedésben. Komoly előkészítő 
munka zajlik annak érdekében, hogy kiad-
ják a FUTÁR telefonos app újabb verzióját, 
amely már mobilitási szolgáltatási (MaaS) 
funkciókat is tartalmaz majd . A www .
polisnetwork .eu/member/budapest/  hon-
lapon is látható számos projekt ( CATCH-
MR, CH4LLENGE, FLOW, NODES, STARS, 
SUMPS UP, TIDE, SUNRISE) közül is szó 
volt néhányról, melyeknek a BKK résztve-
vő partnere. 

Részt vettünk Levegő Klub sorozat III. 
beszélgezésén

https://www.levego.hu/hirek/2021/03/komoly-kiegeszitesre-szorul-a-fovarosi-klima-akcioterv/
https://www.levego.hu/hirek/2021/03/komoly-kiegeszitesre-szorul-a-fovarosi-klima-akcioterv/
https://www.youtube.com/watch?v=USxiKBMG0rI
http://www.polisnetwork.eu/member/budapest/
http://www.polisnetwork.eu/member/budapest/
http://www.catch-mr.eu/
http://www.catch-mr.eu/
http://www.sump-challenges.eu/
http://www.nodes-interchanges.eu/
http://www.starseurope.org/
http://www.eltis.org/mobility-plans/project-partners/civitas-sumps
http://www.tide-innovation.eu/
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 ▪ Lukács András előadást tartott (a videón 
az 1 óra 5 perctől) „Javaslat a közúti köz-
lekedés externáliáinak internalizálására 
Magyarországon” címmel és részt vett 
a kerekasztal-beszélgetésen a Magyar 
Éghajlatváltozási Tudományos Testület El-
ső Konferenciáján .

Május
 ▪ Csatlakozva az Európai Unióban közleke-

dési kérdésekkel foglalkozó civil szerveze-
tekhez, nyílt levélben szólítottuk fel Pal-
kovics László minisztert, hogy az Európai 
Tanács ülésén támogassa az európai nem-
zetközi vasúti személyszállítás reneszán-
szát és a repülés visszaszorítását, különös 
tekintettel arra, hogy 2021 Európában 
a Vasút Éve. 

 ▪ A Magyar Civinet tanácskozásán megis-
merkedtünk sok, a környezetbarát városi 
közlekedés kialakítását segítő informati-
kai megoldással, beépítésük lehetőségével 

a közlekedésirányításba és a városlakók 
életébe .

 ▪ Készül a 2021-2028 közötti uniós támo-
gatások közlekedési felhasználását ösz-
szefogó Integrált Közlekedési Operatív 
Program Plusz, melynek Stratégiai Kör-
nyezeti Vizsgálatáról az MTVSZ szervezett 
vitát . Ismételten felhoztuk, hogy környe-
zeti hatást értékelő indikátorok projekt 
szintű követése, nyilvános adatbázisban 
való elhelyezése nélkül lehetetlen követ-
ni, hogy végül a megvalósított projektek 
hozzájárulnak-e a környezet állapotának 
javításához, illetve rontanak-e rajta. A ta-
nácskozáson a már szokásos elzárkózást 
tapasztaltuk . 

 ▪ Meghallgattuk az Európai Környezeti Iro-
da előadásait az Európai Unióban most 
előtérbe került – és a közlekedésben is 
hasznosítható – hidrogénes energiatáro-
lás és a vízkészletek kapcsolatáról, a víz-
bontásos hidrogénelőállítás vízlábnyomá-
ról . 

 ▪ Megvitattuk a szállítási infrastruktúrák 
használati díjának lehetőségeit az Euro-
pean Rail Freight Association által meg-
hívott szakértőkkel, köztük az Európai Bi-
zottságban az Eurovignetta irányelv meg-
újításán dolgozókkal is.

 ▪ A Nagyvállalatok Logisztikai Vezetői Klub-
jának rendezvényén megtanultuk, hogy 
szaporodnak azok a technikai megoldá-
sok, melyekkel jelentősen csökkenthe-
tő az áruszállítás klímalábnyoma és csak 

Lukács András előadást tartott a Magyar 
Éghajlatváltozási Tudományos Testület Első 
Konferenciáján

Nyílt levél minisztereknek az európai vasút 
fejlesztéséért, és a repülés visszaszorításáért

Budapesti útdíj bevezetését sürgeti a Levegő 
Munkacsoport

https://www.youtube.com/watch?v=ptL0hNoQ1-Q
https://hupcc.hu/hirek-es-esemenyek/sikeresen-lezajlott-a-hupcc-elso-eghajlatvaltozasi-konferenciaja/
https://hupcc.hu/hirek-es-esemenyek/sikeresen-lezajlott-a-hupcc-elso-eghajlatvaltozasi-konferenciaja/
https://www.levego.hu/hirek/2021/05/nyilt-level-minisztereknek-az-europai-vasut-fejleszteseert/
https://us4.campaign-archive.com/home/?u=f199ec4f5b4c108d275f345d2&id=d9cb364f87
https://us4.campaign-archive.com/home/?u=f199ec4f5b4c108d275f345d2&id=d9cb364f87
https://www.palyazat.gov.hu/az_integralt_kozlekedesfejlesztesi_operativ_program_plusz_skv_jelentese
https://www.palyazat.gov.hu/az_integralt_kozlekedesfejlesztesi_operativ_program_plusz_skv_jelentese
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égetéssel vagy lerakással semlegesíthető 
hulladéktermelése .

 ▪ Népszerűsítettük a T&E aláírásgyűjtő 
kampányát, amelynek azt követeli, hogy 
2030-tól tiltsák be az új dízelautók árusí-
tását .   

Június
 ▪ Útjára indítottuk a petíciót, amelyben azt 

kérjük Karácsony Gergely főpolgármes-
tertől, hogy készíttessen megvalósítható-
sági tanulmányt a fővárosi kilométer- és 
szennyezésarányos útdíj bevezetéséről. 

 ▪ Egyeztettünk a fővárosi vezetéssel a Gal-
vani utcai híddal kapcsolatos álláspont-
jukról . 

 ▪ Közleményt adtunk ki, amelyben támoga-
tásunkat fejeztük ki azzal, hogy a Fővá-
rosi Önkormányzat egyre több buszsávot 
létesít .

 ▪ Ott voltunk a T&E „Út a nulla kibocsátás-
hoz: Az autóipar jövője” („Road to Zero: 

Future of Automotive Industry”) című 
konferenciáján, ahol az Európai Unióban 
kitört „hidrogénezési” őrületről is szó volt.

 ▪ Részt vettünk az Euraktív június 25-én 
tartott webkonferenciáján, amelyen főleg 
arról volt szó, hogy milyen problémákat 
vet föl az üzemanyagok és a háztartási 
fűtőanyagok bevonása a széndioxid-kvó-
takereskedelem rendszerébe (ETS) . 

 ▪ Előadást tartottunk Szombathelyen a Sa-
varia Nyári Egyetemen arról, hogy meg-
előzhető-e a városi közlekedés össze-
omlása a sofőr nélküli autók elterjedése 
miatt, vagy van lehetőség arra, hogy a le-
hetőségeit kihasználva a városok vissza-
nyerjenek területeket a közlekedéstől az 
élhetőségük javítása érdekében. 

 ▪ Levelet írtunk Karácsony Gergely főpol-
gármesternek arról, hogy a Városháza 
udvarán is be kellene vezetni a fizető par-
kolást .

 ▪ Június 5-én a Környezetvédelmi Világnap 
alkalmából orosz nyelven webináriumot 
tartottunk oroszországi partnereinkkel 
együtt a fenntartható városi közlekedés-
ről az EU-Oroszország Civil Fórum támo-
gatásával . 

Július
 ▪ Nyilvánosságra hozta az Európai Bizott-

ság javaslatait a széndioxid-kibocsátás 
csökkentésének módozataira ebben az 
évtizedben. A Levegő Munkacsoport üd-
vözölte a 2035-ös céldátumot a robbanó-
motoros gépkocsik kitiltására az új autók 
kínálatából . 

Buszsávokkal is élhetőbbé tehető a város

Már 2022-ben meg kell kezdeni az elavult 
dízelautók kitiltását Budapestről

A parkolási támogatások átalakításának 
lehetőségei az élhetőbb főváros érdekében - 
konferencia.png

https://www.levego.hu/hirek/2021/05/peticio-a-benzin-es-dizelautok-eladasat-2030-ig-meg-kell-szuntetni/
https://www.levego.hu/hirek/2021/06/budapesti-utdij-bevezeteset-surgeti-a-levego-munkacsoport/
https://szabad.ahang.hu/petitions/csokkentsek-a-budapestiek-terheit-a-fovarosi-utdij-bevezetesevel
https://www.levego.hu/hirek/2021/06/buszsavokkal-is-elhetobbe-teheto-a-varos/
https://www.youtube.com/watch?v=8taCGbhhzwE&t=184s
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 ▪ Ott voltunk a Budapest I . kerületi, vár-
oldali park egy résznek helyére tervezett 
szőlőskerti elképzelés vitáján, ahol felszó-
laltunk a Fehérvári Rondella alá tervezett 
mélygarázs megépítése ellen .

 ▪ Csatlakoztunk a Greenpeace petíciójához 
arról, hogy egyre több alacsony kibocsá-
tási zóna kijelölésével meg kell kezdeni a 
dízelmotoros autók kitiltását Budapestről.

 ▪ Sürgettük a városi terepjárók használatá-
nak korlátozását .

 ▪ Tanácsot adtunk gödi lakosoknak arra, ho-
gyan lehet fellépni az életüket megkeserí-
tő növekvő teherautó-forgalom ellen.   

Augusztus
 ▪ Beindítottuk a „Tiszta Városokat” kampá-

nyunkat, amely a nemzetközi Clean Cities 
Campaign keretében arra irányul, hogy mi-
előbb érdemben csökkenjen a közlekedés 

okozta légszennyezés a városokban . A 
környezet- és természetvédő és szerve-
zetek Országos Találkozója állásfoglalást 
fogadott el a városi útdíj bevezetésének 
szükséges voltáról . Sajtóközleményben 
hívtuk fel a figyelmet arra, hogy számos 
városban jól működik a dugódíj .

 ▪ A kormány elkötelezett a vasúti személy- 
és áruszállítás arányának növelésében 
– ezt válaszolta a Greenpeace Magyaror-
szág és a Levegő Munkacsoport levelé-
re Mosóczi László, közlekedéspolitikáért 
felelős államtitkár. Viszontválaszában a 
Levegő Munkacsoport arra hívta fel a fi-
gyelmet, hogy a célkitűzés támogatandó, 
azonban aligha valósítható meg, ha a kor-
mány továbbra is hatalmas összegekkel 
támogatja a légi és közúti közlekedést. 

 ▪ Bíráltuk a DK azon álláspontját, hogy 
csökkenteni kell az üzemanyagok árát .

Szeptember

 ▪ Egyáltalán nem csökkentek a dugók a 
nagykörúti lámpaprogram átállításának 
és egyes utcák forgalomcsillapítása visz-
szavonásának a hatására – a Levegő 
Munkacsoport már az intézkedések beve-
zetése előtt arra figyelmeztette Karácsony 
Gergely főpolgármestert, hogy a Magyar 
Autóklub nyomására tett lépések még 
többeket fognak autójuk használatára 
ösztönözni (az intézkedéseket néhány hé-
ten belül visszavonta az önkormányzat) . 

 ▪ Miután tavalyhoz hasonlóan a Fővárosi 
Önkormányzat idén sem zárt le egy utcát 

Számos városban jól működik a dugódíj

A vasút versenyképességének növeléséhez 
elengedhetetlen a légi és közúti közlekedés 
támogatásának megszüntetése

Előre lehetett látni az „autósbarát” intézkedések 
kudarcát

https://www.levego.hu/hirek/2021/07/mar-2022-ben-meg-kell-kezdeni-az-elavult-dizelautok-kitiltasat-budapestrol/
https://www.levego.hu/hirek/2021/07/mar-2022-ben-meg-kell-kezdeni-az-elavult-dizelautok-kitiltasat-budapestrol/
https://cleancitiescampaign.org/
https://cleancitiescampaign.org/
https://docs.google.com/document/d/1Sl8lgtv2LRQh4DPsFPWBM4LrvxfJ77pLVVNKI12pJzs/edit
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/szamos-varosban-jol-mukodik-a-dugodij/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/a-vasut-versenykepessegenek-novelesehez-elengedhetetlen-a-legi-es-kozuti-kozlekedes-tamogatasanak-megszuntetese/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/08/26/olcso_benzinnel_a_klimaert
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/elore-lehetett-latni-az-autosbarat-intezkedesek-kudarcat/
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/elore-lehetett-latni-az-autosbarat-intezkedesek-kudarcat/
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sem a gépkocsiforgalom elől az Európai 
Autómentes Napon, a Levegő Munka-
csoport látványos megmozdulást tartott 
szeptember 22-én a Madách téren, em-
lékeztetve arra, hogy a robbanómotoros 
gépkocsi közlekedés „Az ember tragédi-
ája” . Az Európai Mobilitási Hét kapcsán 
arra hívtuk fel a figyelmet, hogy „Utcák 
az életért” (Streets for Life) néven kam-
pányt indított az ENSZ, és a kampány 
részeként még tavasszal aláírásgyűjtés-
be kezdtek: azt szeretnék elérni, hogy 
világszerte 30 km/órás sebességkorlá-
tozást vezessenek be azokon a terüle-
teken, ahol emberek élnek, sétálnak és 
játszanak . 

 ▪ Széles sajtóvisszhangot váltott ki azon 
kezdeményezésünk, hogy vezessenek be 
a főváros határán napi 500 forintos du-
gódíjat. Felhívtuk a figyelmet arra, hogy 
egyre terjed a villamosítás az áruszállí-

tásban is . Előadást tartottunk a Kerékpá-
ros kertváros – az agglomerációs kerék-
páros közlekedés dimenziói konferencián 
a Közlekedési Múzeumban. Részt vettünk 
a Clean Cities Campaing online műhely-
beszélgetésén . Ott voltunk a két napos 
Kiserdővédő rendezvényen, ahol az ellen 
tiltakoztak különféle civil szervezetek és 
helyi lakosok, hogy a Wekerle telep és 
a József Attila lakótelep közötti erdősáv 
– a Kiserdő – helyére városi autópályát 
építsenek, ott elvezetve a – fölöslege-
sen megépíteni tervezett – Galvani utcai 
híd forgalmát Budapest keleti fele fe-
lé. A rendezvényen aláírást gyűjtöttünk 
a budapesti útdíj bevezetését sürgető 
petíciónkhoz . 

Az Andrássy út helyett a Madách téren 
demonstrált a Levegő Munkacsoport az Európai 
Autómentes Napon

A Kiserdővédő rendezvényen az ellen tiltakoztak 
hogy a Kiserdő helyére városi autópályát 
építsenek

Aktívan részt vettünk a vitákon Budapest 
közlekedéséről a Kiserdő Fesztivál keretében

Aláírásgyűjtést indított az ENSZ a 30 km_órás 
sebességkorlátozásért

https://www.levego.hu/hirek/2021/09/alairasgyujtest-inditott-az-ensz-a-30-km-oras-sebessegkorlatozasert/
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/alairasgyujtest-inditott-az-ensz-a-30-km-oras-sebessegkorlatozasert/
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/otszaz-forintos-napi-matricaval-lehetne-kezdeni-a-budapesti-dugodijat/
https://www.levego.hu/hirek/2021/09/otszaz-forintos-napi-matricaval-lehetne-kezdeni-a-budapesti-dugodijat/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/09/05/villamositas_a_varosi_aruszallitasban
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/09/05/villamositas_a_varosi_aruszallitasban
https://bfk.hu/wp-content/uploads/2021/09/Lukacs-Andras.pdf
https://bfk.hu/hirek/konferencia-az-agglomeracios-kerekparos-kozlekedes-dimenzioirol/
https://bfk.hu/hirek/konferencia-az-agglomeracios-kerekparos-kozlekedes-dimenzioirol/
https://bfk.hu/hirek/konferencia-az-agglomeracios-kerekparos-kozlekedes-dimenzioirol/
https://enbudapestem.hu/2021/09/36068/
https://enbudapestem.hu/2021/09/36068/
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Október
 ▪ Kiállítóként ott voltunk a II . Budapest 

Sustainability Exchange (BSE) rendezvé-
nyen, melyet a visegrádi országok közötti 
környezetvédő együttműködés lehetősé-
geit gyűjtő, népszerűsítő a — V4SDG ne-
vet használó — Holnap Ifjúsági Alapítvány 
szervezett. Az érdeklődők figyelmét felhív-
tuk a V4 országokba áradó öreg használt 
gépkocsikra, és arra, hogy a V4 országok-
nak együtt kellene fellépniük ellene . Be-
mutattuk továbbá a házi pormérő eszközt, 
amelyet ablakba, erkélyre lehet fölsze-
relni. Ezeknek a mérőknek a hálózata jó 
egészíti ki a hivatalos levegőminőségmérő 
állomások hálózatát. Az általuk gyűjtött 
adatok árnyalják a hivatalos mérési ered-
ményeket .

 ▪ Részt vettünk — és veszünk — az Eu-
rópai Közlekedési és Környezetvédelmi 
Szövetség (T&E) által koordinált mun-
kában azért, hogy a készülő Euro 7/VII 
szabályozás minél szigorúbban korlátoz-
za a gépkocsik okozta levegőszennyezést 
Európában . Részt vettünk a Clean Cities 
Campaign havi rendes találkozóján az in-
terneten, ahol sokat tanultunk a londoni 
ultraalacsony kibocsátási övezetről. 

 ▪ Annak kapcsán, hogy az Európai Parla-
ment a 30 km/órás sebességkorlátozás 
bevezetését javasolta a lakott területeken, 
felhívtuk a figyelmet arra, hogy egy ilyen 
intézkedés számos előnnyel járna.

 ▪ Radó Dezső Díjat adtunk át a Nagyvállala-
tok Logisztikai Vezetőinek Konferenciáján 
a fenntartható budapesti teherszállítás él-
harcosának, Strang Tamásnak .  

November
 ▪ Virtuális eseményeken vettünk részt, me-

lyeken a közlekedés jövőbeni alakulásá-
ról volt szó . A T&E munkaértekezleten 
fejtette ki a tagszervezetei képviselőinek, 
miként kellene megerősíteni az uniós sza-
bályozást ahhoz, hogy 2030-ra a lehető 
legjobb piaci részesedést érjenek a nulla 
kibocsátású személyautók és furgonok.

 ▪ A Magyar CIVINET összejövetelén ismét 
városi tömegközlekedést lebonyolító szol-
gáltatók számoltak be a helyzet állásáról, 
különös tekintettel az utazási szokások-
nak a COVID-19 vírusjárvány miatti vál-
tozásaira . 

 ▪ Ülést tartott a közlekedési uniós támoga-
tásokat kezelő Integrált Közlekedési Ope-
ratív Program Monitoring Bizottsága, aho-
va szavazati jogú tagot delegált a Levegő 
Munkacsoport . 

 ▪ Részt vettünk a Tiszta Városok Kampány 
(Clean Cities Campaign) novemberi ülé-
sén, és folytattunk hazai sajtókampá-
nyunkat a közlekedés káros kibocsátásai 
mielőbbi csökkentése érdekében Magyar-
országon is . 

 ▪ A Levegő Munkacsoport is csatlakozott ah-
hoz a nyílt levélhez, amelyben több mint 
250 szervezet arra szólítja fel a Glasgow-i 
éghajlatváltozási ENSZ-konferencián 
(COP26) részt vevő kormányokat, hogy 
jelentősen növeljék országukban a kerék-
pározók számát a globális éghajlati célok 
gyors és hatékony elérése érdekében .   

Környezetvédelmi díj a fenntartható budapesti 
teherszállítás élharcosának

Minden második autós dugódíjat szeretne dugó 
helyett Budapesten

https://www.v4sdg.com/
https://www.v4sdg.com/
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/10/29/david_es_goliat_harca_donti_el_a_sorsat_az_utolso_100_millio_benzines_es_dizel_autonak_az_eu-ban_a_s
https://levegomunkacsoport.blog.hu/2021/10/29/david_es_goliat_harca_donti_el_a_sorsat_az_utolso_100_millio_benzines_es_dizel_autonak_az_eu-ban_a_s
https://www.levego.hu/hirek/2021/10/kornyezetvedelmi-dij-a-fenntarthato-budapesti-teherszallitas-elharcosanak/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/elkerulhetetlen-a-klimakatasztrofa-ha-nem-valtunk-kerekparra/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/elkerulhetetlen-a-klimakatasztrofa-ha-nem-valtunk-kerekparra/
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December
 ▪ Minden második autós dugódíjat szeret-

ne dugó helyett Budapesten és minden 
ötödik viszont letenné az autót, ha fizetni 
kellene – ez volt az eredménye a Leve-
gő Munkacsoport megrendelésére készült 
közvélemény-kutatásnak . 

 ▪ A Német Környezetvédelmi Minisztéri-
um Európai Klímakezdeményezés (EUKI) 
programjának támogatásával megvalósu-
ló, „A személyközlekedés legjobb gyakor-
latain túl” (Beyond Best Practices in the 
Passenger Transport Sector) projektben 
megkezdődött a közlekedési széndioxid-
kibocsátás csökkentését szolgáló külön-
féle jó példák (megoldások, intézkedések, 
fejlesztések) összegyűjtése. Megbeszélést 
tartottunk a Budapesti Közlekedési Köz-
pont munkatársaival arról, hogy milyen 
eszközökkel érhető el az emberek közle-
kedési szokásainak megváltozása révén 
a levegőminőség javulása. Véleményt 
formáltunk a 2021-2027 közötti uniós 
támogatások közlekedési felhasználását 
szabályozó Integrált Közlekedési Opera-
tív Program 2. tervezetéről. Ott voltunk 
a fővárosi gépjárműforgalomból eredő le-
vegőszennyezés csökkenését eredménye-
ző intézkedési tervről szóló szakmai kon-
zultáción, amit a Főpolgármesteri Hivatal 
Klíma- és Környezetügyi Főosztálya és 
a “Nyitott Budapest” Társadalmi Együtt-
működési Osztály szervezett. Ismertettük 
azt a nemzetközi felmérést, amely szerint 
az autóforgalom csökkentése fellendíti 
a helyi üzletek forgalmát . 

Településfejlesztés, zöldfelület
védelem, földvédelem 

Január
 ▪ 4-én a Pest Megyei Kormányhivatal hon-

lapján közétették a Dunaharaszti IV . ne-
vű, 140 hektár nagyságú kavicsbánya 86 
hektárral való bővítési kérelmét. Erről a 
hatásterületen lakó „Összefogás a Jövőn-
kért Alsónémedin” egyesület vezetőjét ér-
tesítettük .

 ▪ 7-én levelet intéztünk dr. László Imréhez, 
a XI. kerület polgármesteréhez a Fővárosi 
Közfejlesztések Tanácsa 2020 . október 

15-ei határozatának Újbudát érintő téte-
leivel kapcsolatban. A Levegő Munkacso-
port nem értett egyet a Kelenföldi Volán-
busz pályaudvar Őrmezői lakótelepre való 
áthelyezésével és az ott létesített 500 és 
450 férőhelyes P+R parkolók többszörös 
kapacitásra való bővítésével. Jeleztük, 
hogy a Határozat másik tétele, a Fonódó 
II.  villamos Gellért tértől a Dombóvári 
út–Budafoki úttal való csomópontjáig ter-
vezett továbbvezetése a Dombóvári út és 
Budai Alsó rakpart összeköttetése további 
gondos tervezést igényel .

 ▪ Az Őrmezői lakótelepet érintő téma miatt 
a levél másolatát továbbítottuk az Őrmezői 
Közakarat Egyesület vezetőségi tagjainak, 
akikkel állandó kapcsolatban vagyunk .

 ▪ A Fonódó II . fejlesztési terve miatt továb-
bítottam a levél másolatát a Lágymányosi 
lakótelep és az Infopark önkormányzati 
képviselőjének és a szomszédos, szintén 
érintett terület önkormányzati képviselő-
jének .

 ▪ 12-én ügyféli jogállással véleményeztük a 
Pilis Parkerdő Zrt. kavicsbánya nyitási ké-
relmének párolgási veszteség kompenzá-
cióját célzó hatástanulmány kiegészítését 
a Pest Megyei Kormányhivatal Környezet-
védelmi, Természetvédelmi és Bányafel-
ügyeleti Főosztályánál, ellenezve a bánya-
nyitás engedélyezését . (A Hatóság néhány 
nap múlva mégis megadta a bányanyitási 
engedélyt, álnok módon azt állítva, hogy 
figyelembe vette a Levegő Munkacsoport 
észrevételeit .)

Kevesebb autó az utakon – több karácsonyi 
vásárlás

https://www.levego.hu/hirek/2021/12/minden-masodik-autos-dugodijat-szeretne-dugo-helyett-budapesten/
https://www.levego.hu/hirek/2021/12/kevesebb-auto-az-utakon-tobb-karacsonyi-vasarlas/
https://www.levego.hu/hirek/2021/12/kevesebb-auto-az-utakon-tobb-karacsonyi-vasarlas/
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 ▪ 13-án részt vettünk Újbuda polgármeste-
rének online fogadóóráján .

 ▪ 20-án választ küldtünk a XIII. kerületi fő-
építész levelére azzal kapcsolatban, hogy 
a kerületi építési szabályzat egyeztetési 
eljárásában részt kívánunk venni .

 ▪ 26-án hallgatóként részt vettünk egy kon-
ferencián a klímahelyzettel kapcsolatban: 
„Klímaváltozás a Duna a Határmenti Régi-
óban – Határmenti Együttműködés a He-
lyi Önkormányzatok és Általános Iskolák 
között” című projekt keretén belül.

 ▪ 27-én megküldtük az Országos Környe-
zetvédelmi Tanácsnak a Fővárosi Terület-
fejlesztési Programmal kapcsolatban ki-
dolgozott észrevételeinket . 

Február
 ▪ Február 2-án megküldtük észrevétele-

inket a Budapest X . kerületi Polgármes-
teri Hivatal főépítészének a Hungária 
körút–Salgótarjáni út–Zách utca–Csilla 
utca–Pongrácz út–Horog utca–Kőbányai 
út által határolt terület kerületi építési 
szabályzatára vonatkozóan . Észrevéte-
leinkben többek között értékeltük, hogy 
– mivel a Magyar Műszaki és Közlekedé-
si Múzeum várható látogatói a kerületi 
építési szabályzat készítői szerint főleg 
a közösségi közlekedést fogják használ-
ni, az OTÉK által előírt személygépjármű 
parkolóhelyek mennyiségének 35%-kal 
való csökkentésével tervezték az intéz-
mény parkolójának kialakítását . Észre-
vételeinkben kihangsúlyoztuk a tervezési 
területen lévő Pongrácz úti lakótelep és 
MÁV lakótelep utcai fasorai védelmének 
fontosságát, és az esetlegesen szüksé-
ges vasúti zajvédőfal feltétlenül növény-
borítással történő kialakítását. 

 ▪ Február 5-én megküldtük a XI. kerüle-
ti környezetvédelemért felelős alpolgár-
mester részére a Levegő Munkacsoport 
észrevételeit Újbuda Környezetvédelmi 
Programjával kapcsolatban. A Levegő-
tisztaság, légszennyezés fejezetben he-
lyesnek tartottuk annak megállapítását, 
hogy a Kosztolányi Dezső téri OLM mé-
rőállomás adatai a körülmények alaku-
lása miatt használhatatlanok a tervezett 
beruházások légszennyezettségi állapo-
tának megállapítására és sajnálatos pél-

dákat említettünk annak alapul vételével 
kapcsolatban (RIVER lakópark esete) . Ki-
tértünk a Kelenföldi Hőerőmű megítélé-
sének problematikájára . Méltattuk a Fel-
szín alatti vizekről, valamint a Talaj, föld 
védelméről szóló fejezetek alaposságát 
és az Önkormányzat jelentős vállalását a 
szennyezett talajok 2030-ra történő meg-
tisztítására vonatkozóan . A Közlekedés cí-
mű fejezetben kifejtettük, hogy a Levegő 
Munkacsoport nem ért egyet a P+R par-
kolók létesítésével. A Zöldfelület-védelem 
című fejezettel kapcsolatban kifejtettük 
az eredeti altalajjal közvetlen vertikális 
kapcsolatban álló zöldfelületek és a mély 
gyökerű, nagylombú fák fontosságát.

 ▪ Február 11-én megküldtük a XII. kerület 
Hegyvidéki Polgármesteri Hivatal Város-
rendezési és Főépítészi Iroda irodaveze-
tője részére a XII. kerület Magyar Jako-
binusok tere–Alkotás utca–Kiss János al-
tábornagy utca–Ugocsa utca–Királyhágó 
tér–Németvölgy út–Kékgolyó utca által 
határolt terület Kerületi Építési Szabály-
zatával kapcsolatos észrevételeinket . Ész-
revételeink az egyes fejezetek helyes tar-
talmának méltatása mellett a zöldfelületi 
arányokra, a területek aláépíthetőségének 
megállapítására vonatkoztak, felfedve az 
egyik munkarészben a beépíthetőséget 
megállapító táblázat sajnálatos helyte-
lenségét, mivel a táblázatban a terepszint 
alatti beépíthetőség arányának előírása 
nem tette lehetővé a legkisebb zöldfelü-
leti aránynak az OTÉK által előírt aláépí-
tetlen zöldfelületként történő kialakítását.

 ▪ Február 19-éig elkészítettük észrevéte-
leinket Budapest fenntartható energia és 
klímaterve egyeztetési anyagával kapcso-
latban. Főleg közlekedési témák, a termé-
szeti környezet és zöldfelületi rendszer, az 
üvegházhatású gázok kibocsátási leltára, 
zöldfelületek minőségének javítása, a ter-
vezett ún. „klímavédelmi övezetek” kijelö-
lése (mely a fővárosi lakosság nagy részét 
hátrányosan érintené), P+R parkolók és a 
barnamezős területek problematikájával 
foglalkoztunk . 

Március
 ▪ Levelet intéztünk Vitézy Dávidhoz, a Buda-

pesti Fejlesztési Központ (BFK) vezérigaz-
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gatójához a Budai Fonódó Villamoshálózat 
II . szakaszának tervezésével kapcsolat-
ban. Felhívtuk a figyelmét a Dombóvári 
út nélkülözhetetlenül fontos közúti kap-
csolati szerepére a Lágymányosi híddal és 
a Budai Alsó rakparttal. Enélkül a közúti 
kapcsolat nélkül a Budafoki út Dombóvári 
úti csomóponttól délre eső szakaszának 
hatalmas forgalma a csomóponttól észak-
ra eső, gyűjtőút kategoriájú, lakóházak 
között vezető Budafoki útszakaszt lenne 
kénytelen használni .

 ▪ 11-én észrevételt küldtünk a Pest Me-
gyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi és Bányafelügyeleti 
Főosztályának a „Dunaharaszti VI. ho-
mok, átmeneti törmelékes nyersanyagok” 
védnevű, 107 ha 8452 nm területnagysá-
gúra tervezett kavicsbányára vonatkozó 
kérelem környezeti hatásvizsgálatának 
anyagával kapcsolatban . Véleményezé-
sünket a teljesség igénye nélkül tettük .

 ▪ 12-én elkészítettük a BFVT által készített 
Budapesti ITS 2021. március keltezésű 
Integrált Településfejlesztési Stratégia 
(ITS) mindhárom részével kapcsolatos 
észrevételeinket . Mivel az anyag rendkí-
vül terjengős, csak kiragadott, legfonto-
sabbnak vélt részletekkel kapcsolatban 
írtunk észrevételt .

 ▪ 17-én megfigyelőként részt vettünk a Bp. 
XII . kerületi Önkormányzat által a Norma-
fa környékére tervezett Lombkorona tan-
ösvénnyel kapcsolatos online tanácskozá-
son . (A tanácskozáson a Greenpeace és 
az MME is, a korábbi tanácskozásokon a 
Védegylet is képviselte magát .)

 ▪ 19-én észrevételt küldtünk a Pest Me-
gyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi és Bányfelügyeleti Fő-
osztályának a Kiskunlacháza 0508/10–37 
hrsz . ingatlanokon tervezett bányászati 
tevékenyég tárgyában benyújtott kére-
lemmel és annak hatásvizsgálati anya-
gával kapcsolatban . Véleményezésünket 
a teljesség igénye nélkül tettük .

 ▪ 25-én részt vettünk a Bp. XVIII. kerületi 
Önkormányzat alpolgármestere által rende-
zett, az Önkormányzat ITS-ének módosítá-
sával kapcsolatos második tanácskozáson . 

 ▪ 30-án 3-mail levelet írtunk Pokorni Zol-
tán XII . kerületi polgármesternek ami-

att, hogy a Pest Megyei Kormányhivatal 
Honlapján észrevettünk egy közleményt a 
„Normafa park Téli Sport Koncepció” ke-
retén belül az Északi sítelepen tervezett 
sífutó és szánkópálya beruházás előzetes 
vizsgálati eljárásának meghosszabbításá-
ról .  A közleményben az is szerepelt, hogy 
ez a beruházás nemzetgazdasági szem-
pontból kiemelt jelentőségű ügy. Kérdé-
sünk arra irányult, hogy ez befolyásolja-e 
a Lombkorona tanösvény környezetvé-
delmi szempontból gondosan kidolgozott 
tervezését . Kérdésünkre még aznap vá-
laszolt a polgármester megbízásából Mikó 
Gergely a Normafa Park igazgatója, aki 
„megnyugtatott”, hogy a két beruházás – 
bár egymáshoz bizonyos közelégben van 
– nem befolyásolja egymást . 

Április
 ▪ Április 1-jén a Pest Megyei Kormányhivatal 

Környezetvédelmi, Természetvédelmi és 
Bányafelügyeleti Főosztályához észrevételt 
intéztünk a „Kiskunlacháza XII . – kavicsos 
homok” védnevű kavicsbánya bővítése 
céljából a környezetvédelmi hatósághoz 
márciusban benyújtott hatásvizsgálattal 
kapcsolatban. Felhívtuk a figyelmet a ha-
tásvizsgálat anyagában lévő feltűnő visz-
szásságokra. Például: bár a környezetvé-
delmi hatóság korábbi eljárásainak szak-
mai anyagában és sajnos a gyakorlati 
tapasztalatában bizonyítást nyert a kavics-
bánya-művelés után fennmaradó bánya-
tavak nyílt vízfelszínének párolgása mi-
att  történő térségi talajvízszint-süllyedés, 
a tárgyi bővítési kérelem hatásvizsgálatá-
nak  készítője súlyt fektet arra, hogy ezt 
tagadja, ezzel szemben a mezőgazdasági 
műveléssel együtt járó öntözést igyekszik 
talajvízszint csökkentőnek beállítani, külön 
fejezetben bizonygatva, hogy a bányatavak 
ezt csak igen csekély mértékben okozzák .

 ▪ Április 7-én részt vettünk a Budapest, XI. 
kerületi Polgármesteri Hivatal Főépítészi 
Irodája által a Településképi Rendelet mó-
dosításával kapcsolatban rendezett online 
lakossági fórumon. A főépítész-igazgatón, 
a Településrendezési és Településképi 
Osztály vezetőjén és a Levegő Munkacso-
port munkatársán kívül csak 1 fő lakossá-
gi érdeklődő vett részt és szólt hozzá.
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 ▪ Április 28-án részt vettünk a Budapest XI. 
kerületi Önkormányzat által a Repülőté-
ri út–Kőérberki út–Egér út–Balatoni út–
villamosvonal–Kerülethatár–Kamaraerdei 
út–Budaörs határa (KÉSZ7) városrész 
szabályozási tervével kapcsolatban ren-
dezett online lakossági fórumon . A fóru-
mot a főépítész-igazgató és Településren-
dezési és Településképi Osztály vezetője 
tartotta. A körzeti képviselőn kívül a helyi 
lakosság részéről több mint 80 fő érdekelt 
vett részt, akik közül sokan hozzászóltak . 

Május
 ▪ Május 4-én részt vettünk a „Zöld Buda-

pest Munkacsoport” Főpolgármesteri Hi-
vatal által online tartott alakuló ülésén, 
amit Kerpel-Fronius Gábor főpolgármes-
ter-helyettes vezetett.

 ▪ XV . kerületi lakossági panasz alapján le-
vélben tájékoztatást kértünk Sipos Gábor 
főépítésztől. (A panasz tárgya: az Eötvös 
utca Dugonics és Wysocki utca közötti 
szakaszán, ahol a 2015. évben kezdő-
dött fasor-rekonstrukció részeként 188 
fát kivágtak és pótoltak új facsemetékkel 
– miközben élelmes ingatlantulajdonosok 
néhány helyet leburkoltak autóik részére 
–, az Önkormányzat emberei most a pá-
ros oldalt leburkolják és parkolóhelyeket 
hoznak létre. Május 11-én válaszolt Si-
pos Gábor: a kerületi szabályzat szerint 
új utakon szükséges a kétoldali fasor. 
A meglévő utakon folyó munkálatokkal 
kapcsolatban a Polgármesteri Hivatal Vá-
rosgazdálkodási Főosztálya adhat bővebb 
felvilágosítást . Hozzátette, hogy esetleg a 
terep alatti közművek indokolhatják a fa-
sor megszüntetését .

 ▪ Május 4-én Bódis Csaba XI. kerületi fő-
építész-helyettes válaszolt a településkép 
védelmi rendelettel kapcsolatos vélemé-
nyezésünkre .

 ▪ Május 7-én megküldtük az észrevétele-
inket a Budapest XI . kerületi Polgármes-
teri Hivatal Főépítészi Igazgatóságának 
a KÉSZ 7 (Budapest XI . kerület Repü-
lőtéri út–Kőérberki út–Egér út–Balatoni 
út–villamosvonal–kerülethatár–Kamara-
erdei út–Budaörs határa által határolt te-
rület) tervezett kerületi építési szabály-
zatáról . Észrevételeinkhez felhasználtuk 

 ▪ Április 20-án Megküldtük észrevételein-
ket és javaslatainkat a XI . kerületi Polgár-
mesteri Hivatal főépítész-igazgatójának 
a kerület Településképi rendeletével kap-
csolatban. Észrevételeink a Budafoki út 
településképi értékelésére vonatkoznak, 
szükségesnek tartva a Dombóvári úttól az 
Október 23 . utca–Irinyi József utca talál-
kozásáig tartó, gazdag fásítottságú sza-
kasz településképi jelentőségének értéke-
lését és védelmét is, valamint javasolva a 
Dombóvári úttól délre tartó szakaszra vo-
natkozóan olyan előírást, hogy az ott épü-
lő lakó- és irodaparkok Budafoki út menti 
határán, de még a telken belül legyen kö-
telezően előírva fasor telepítése.

 ▪ Április 15-én észrevételt intéztünk a Pest 
Megyei Kormányhivatal Környezetvédel-
mi, Természetvédelmi és Bányafelügyele-
ti Főosztályához a Budapest, XV. kerület 
Vaskapu utca 14 . sz . alatti telekre ter-
vezett raktárcsarnok és iroda környezeti 
hatásvizsgálatával kapcsolatban . Az ész-
revételhez Horváth Zsolt környezetvédel-
mi mérnök a tervezési terület növényze-
tének, valamint a megközelítő utak álla-
potának ismerete alapján tett jelentős 
megállapításokat és javaslatokat tett . Az 
észrevételt megküldtük a XV . kerületi Pol-
gármesteri Hivatal illetékes osztályára is .

 ▪ Április 20-án megküldtük észrevételeinket 
Zöld Zugló Közösségi Klímastratégiájá-
val kapcsolatban a Budapest XIV . kerületi 
Önkormányzathoz . Vargha Márton közle-
kedési témafelelős a közlekedésre (áruk 
házhozszállítási rendszere) vonatkozóan 
dolgozott ki javaslatot, Schnier Mária te-
rületfejlesztési témafelelős a Rákos-patak 
természetvédelmi terület közvetlen kör-
nyékének beépítési tervére és a Városli-
get faállományának veszélyeztetettségé-
re vonatkozóan tett észrevételt .

 ▪ Április 23-án megküldtük észrevétele-
inket a Budapest XIII . kerület 19/2016 . 
(XI .15 .) önkormányzati rendelettel elfo-
gadott Kerületi Építési Szabályzatáról a 
XIII. kerület főépítészének. Környezetvé-
delmi szempontból, főleg a zöldfelületek 
beszámíthatósága és kialakítása vonat-
kozásában tettünk javaslatokat . Javasla-
tainkat megküldtük a XIII. kerület főépí-
tészének .
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vételeink másolatát megküldtük a kerületi 
főépítészünk, valamint a legjelentősebb 
helyi társadalmi szervezet vezetőjének is, 
aki tőlünk értesült a környezetvédelmi el-
járásról . 

Június
 ▪ A Zuglói Városközpont (egyelőre csak a 

Mosztár utcától északra eső 16804 négy-
zetméternyi rész) iroda-, bevásárló- és 
lakófunkcióval történő rendkívül sűrű be-
építésének előzetes környezeti vizsgála-
tával kapcsolatos ügyféli észrevételünket 
még határidőben, június 9-én sikerült 
beküldenünk a Pest Megyei Kormányhi-
vatal Környezetvédelmi, Természetvé-
delmi, Hulladékgazdálkodási és Bánya-
felügyeleti Főosztályához. Ebben az ész-
revételünkben, megismételve a május 
28-án beküldött véleményünket, azt szi-
gorítottuk és ragaszkodtunk a környezeti 
hatásvizsgálati eljárás lefolytatása köte-
lezésének elrendeléséhez . (A beruházó 
még csak erre a kis részére nyújtott be a 
hatósághoz előzetes vizsgálati dokumen-
tációt .) 

 ▪ Június 4-én Zugló főépítészének másolat-
ban megküldtük a Zugló Városközponttal 
kapcsolatban a Hatóságnak május 28-án 
megküldött észrevételt, „bízva környezeti 
érzékenységében” . Miután Herczeg And-
rás – a Zuglói Városközpont 16804  négy-
zetméternyi részére a környezetvédelmi 
hatósághoz előzetes vizsgálati dokumen-
tációt benyújtó cég projektmenedzsere 
– június 24-én udvarias levelet intézett 
hozzánk, kijelentve, hogy a Mosztár ut-
ca–Csömöri út–Rákospatak utca és köz–
Bosnyák utca által határolt teljes terület 
cégük tulajdona, és mivel  értesült a kör-
nyezetvédelmi hatóságtól, hogy a Levegő 
Munkacsoport ügyféli jogállással rendel-
kezik a déli  rész környezetvédelmi eljá-
rásában, felajánlotta, hogy az egész te-
rületre vonatkozó, környezeti érzékeny-
ségűnek mondott  beépítési terveikről 
bemutatót tartanának a Levegő Munka-
csoport részére .

 ▪ (Megjegyezzük, hogy Herczeg András – 
bár levele elején cégét Zugló Városköz-
pont Kft.-nek nevezi – levele aláírójaként 
a Bayer Property Zrt . projektmenedzse-

a tárggyal kapcsolatban április 28-án 
megtartott online lakossági fórumon el-
hangzottakat .

 ▪ Május 10-én részletes észrevételt küld-
tünk a Budapest XIII. kerületi főépítész 
részére a Kerületi Építési Szabályzat mó-
dosításának keretében kidolgozott ’Mar-
ina City” (Budapest XIII . kerület Meder 
utca–Újpesti öböl–kerülethatár–Váci út) 
telepítési tanulmánytervéről. Észrevétele-
inkben a tervezett beépítés nagy forgal-
mat vonzó volumenét, a Duna partjára 
tervezett épületek városképet hátrányo-
san befolyásoló magasságát és a szinte 
teljes tervezési terület aláépítettségének 
elhatározását kifogásoltuk .

 ▪ Május 12-én, miután az Őrmezői Közaka-
rat Egyesület egyik vezetőségi tagjától 
(korábban a XI . . Kerületi Polgármesteri 
Hivatal kertészeti szakértője) érkezett pa-
nasz ügyében írtunk a Környezetvédelmi 
Osztály ügyintézőjének és a Városgazdál-
kodási Osztály illetékes ügyintézőjének, 
megfelelő választ kaptunk.

 ▪ Május 12-én részt vettünk Orosz Anna 
Újbudai alpolgármester online lakossági 
fórumán, ahol  Orosz Anna válaszolt az 
e-mailben feltett kérdésünkre az Infopark 
parkolási terveivel kapcsolatban .

 ▪ Kezdeményezésünkre létrejött a közvet-
len kapcsolat a Budapest XI . kerületi Pol-
gármesteri Hivatal és az Ulászló utca 58 . 
szám alatti őskert beépítési tervei ellen 
föllépő helyi lakosok között. Május 17-
én részt vettünk dr . László Imre Újbuda 
polgármestere online megbeszélésén az 
Ulászló utca 58 . sz . alatti telekkel kap-
csolatban . (A lakosság nyomására a telek 
beépítésre szánt eladásától elállt az Ön-
kormányzat .) A megbeszélés folyamán 
szó esett a személygépjármű használatról 
is . Hozzászólásunkban kifejtettük, hogy 
lakossági tudatformálással a személygép-
jármű használat csökkentését lenne szük-
séges elősegítenie az Önkormányzatnak.

 ▪ Május 28-án megküldtük észrevételeinket 
a Pest Megyei Kormányhivatal Környezet-
védelmi, Természetvédelmi és Bányafel-
ügyeleti Főosztályának a tervezett Zuglói 
Városközpont előzetes vizsgálati eljárásá-
ban . Észrevételeinkben a tervezett beépí-
tés túlzott sűrűségét kifogásoltam. Észre-

https://www.facebook.com/groups/saroktelek
https://www.youtube.com/watch?v=S205pCPDjX0
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benyújtását megelőzően lebontották, de 
a benyújtott vizsgálati anyagban lévő ko-
rábbi fotókon látható, hogy azok mind-
össze 3-4 szint magasságúak voltak. Az 
5 hektáros területet két részre osztva 
külön-külön eljárást indítottak. A déli ter-
vezési terület 2,2 ha. Az előzetes vizsgá-
lati anyag szerint 6 épületet terveznek 
ide, a Folyamőr utcához közelebbi részen 
fsz.+13 szintes, a Dunához közelebbi ré-
szen fsz.+9 szintes, összesen 475 lakást 
tartalmazó, kisebb arányban irodai és ke-
reskedelmi funkcióval . Mindehhez 475 fé-
rőhelyes mélygarázst terveznek az épüle-
tek alatt . Mivel a tervezett fejlesztés észa-
ki és déli része hasonló jellegű, hasonló 
hatásokat fog kiváltani, észrevételeink-
ben kifejtettük, hogy az előzetes környe-
zeti vizsgálat szempontjából helyesebb 
lett volna a két részt egységesen kezel-
ni . Javasoltuk a teljes, kb . 5 hektáros fej-
lesztési területre vonatkozóan összevont 
környezeti hatásvizsgálati eljárás lefoly-
tatásának elrendelését, természetesen 
a területen lévő, régészeti védettséggel 
rendelkező épületekkel együtt. Javasoltuk 
továbbá a tervezett épületek tömegét és 
magasságát jelentősen csökkenteni mind 
látképi, mind egyéb környezeti hatások 
szempontjából . Nem mellékes a tervezett 
beépítés által keltett forgalomnövekedés 
hatása az amúgy is nagy forgalmú tér-
ségben. (Ez a terv volt a második őrült 
magasházas fejlesztési terv a Duna part-
ján egy gyönyörűen fásodott szigettel, ez 
esetben az Óbudai szigettel szemben . Má-
jusban a Népszigettel szembe néző Marina 
City lakópark tervével kapcsolatban írtunk 
észrevételt a XIII. kerületi főépítészhez.)

 ▪ Július 5-én meghallgattuk az online tá-
jékoztatást Zugló Városközpont tervé-
vel kapcsolatban . A terv ismertetésének 
meghallgatására a Csömöri út–Mosztár 
utca–Bosnyák utca–Rákospatak utca ál-
tal határolt terület tulajdonosa kérte meg 
a Levegő Munkacsoportot, mivel május-
ban és júniusban a terület déli részének 
beépítési tervével kapcsolatban a kör-
nyezetvédelmi hatósághoz benyújtott 
észrevételeinkben keményen elleneztük 
a tervet, a Levegő Munkacsoport ügyfé-
li jogállását kérve az ügyben . Hozzánk 

reként titulálja magát…) Levelében Reith 
Andrást, az ABUD Kft . tagját is megnevezi 
munkájukat segítő szakértőként. A terü-
letre vonatkozó terveik bemutatójának 
ajánlatának a Levegő Munkacsoporton 
belüli megbeszélését követően megál-
lapítottunk egy időpontot, amikor online 
módon, kizárólag megtekintőként, véle-
ménynyilvánítás nélkül hajlandók lennénk 
megtekinteni a terveket . 

 ▪ Az egész témáról – a déli részre vonatko-
zó, a környezetvédelmi hatósághoz írott 
véleményezésem mellékelésével együtt – 
értesítettük Garay Klárát .

 ▪ Június 23-án hallgatóként részt vettünk 
a VIII . kerületi Önkormányzat társadal-
mi kapcsolatokkal foglalkozó ügyinté-
zőinek lakossági fórumán, ami eléggé 
semmimondó volt, de szeretnénk folytat-
ni az évek óta folyamatban lévő vélemé-
nyezési kapcsolatot a Józsefvárosi Önkor-
mányzattal .

 ▪ Június 28-án e-levélben megkértük a XI. 
kerületi polgármestert, hogy a Baranyai 
utca–Erőmű utca–Hamzsabégi út–Szerémi 
út által határolt háztömbterület nagy ki-
terjedésű belső udvarára egy kertészeti 
cég által tervezett, idegenhonos, a házak 
belső falához túl közel nőtt fakivágások-
kal kombinált kertészeti terv engedélye-
zéséről a lakóházak kapujára tetessen ki 
értesítést, hogy a fákhoz esetleg ragasz-
kodó lakosság is tudjon reagálni a tervre . 

Július
 ▪ Július 4-én megküldtük észrevételeinket 

a Pest Megyei Kormányhivatal Környe-
zetvédelmi, Természetvédelmi, Hulladék-
gazdálkodási és Bányafelügyeleti Főosz-
tályához a Biggeorge 4. Ingatlanfejlesztő 
Ingatlanbefektetési Alap kérelmező által a 
Budapest III . kerület 18380/1 . hrsz . alat-
ti területen tervezett, vegyes funkciójú 
ingatlanfejlesztésre vonatkozó előzetes 
vizsgálati eljárással kapcsolatban . Az in-
gatlanfejlesztés a Duna-parti út mentén a 
Bogdáni út és Sorompó utca közötti ré-
szen tervezett, a volt Buszesz területen, 
szemben a Hajógyári sziget gyönyörűen 
fásított partjával . A volt ipari épületeket 
a III . kerületi tervezési területen még 
az előzetes vizsgálati eljárási kérelem 

https://varosligetbaratai.blog.hu/
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intézett udvarias levelében a kérelmező 
közölte, hogy az egész területnek cége a 
tulajdonosa . Kérésére egyeztettük az on-
line bemutatás időpontját. Elhatároztuk, 
hogy csak meghallgatjuk a tervet, de vé-
leményt nem mondunk a beruházó által 
kért online találkozón . Jogász munkatár-
sunk azonban a beruházó kérése miatt 
kénytelen volt néhány jogi kérdést tisz-
tázni. Az egész területre vonatkozó sűrű 
beépítés szakmai tervezője azóta is több 
e-mailben megkereste a Levegő Munka-
csoportot, próbálva elfogadhatóvá tenni a 
beépítést környezetvédelmi szempontból . 

 ▪ Július 9-én észrevételt küldtünk a Pest 
Megyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi, Hulladékgazdálkodási 
és Bányafelügyeleti Főosztályához a Du-
na-Dráva Cement Kft. kérelmére a „Kis-
kunlacháza XIX. Homok-kavics” védnevű 
bányatelek keleti részén létrejövő bánya-
telek ügyében indult új környezeti hatás-
vizsgálati eljárás ügyében . Az ügy iktató-
száma: PE-06/KTF/18081/2021. Ebben 
a bányanyitási kérelemben benyújtott ha-
tásvizsgálati dokumentációban különösen 
arcátlan módon igyekszik indokolni kérel-
mezett tevékenységét a bányavállalkozó . 
Szlogenje: „A bányászati tevékenység 
csak ott végezhető, ahol az ásványi anyag 
előfordul.” – jegyzi meg a kérelemmel be-
nyújtott előzetes vizsgálati dokumentáció 
anyagában . 

 ▪ A kérelmező bányavállalkozó által felkért 
szakértők az előzetes vizsgálati anyag-
ban azt próbálják bebizonyítani, hogy a 
környezetvédelmi hatóság vizsgálatai és 
tapasztalatai által több évtized óta fo-
lyamatosan kinyilvánított álláspont . mely 
szerint a térségben a kavicsbányászat és 
a bányatavak miatt süllyed a talajvíz szint-
je, nem felel meg a valóságnak . Tanácsot 
kértünk az Országos Vízügyi Főfelügye-
lőség szakértőjétől, megküldve számára 
a bányavállalkozó által benyújtott anya-
got . A környezetvédelmi hatóság számára 
határidőben megküldött észrevételeinket 
az OVF szakértője részemre megküldött 
tanácsai felhasználásával állítottam ösz-
sze. Ennek lényeges része: „Ha nem ál-
lítható le a kavicsbányászati tevékeny-
ség, a további szakmai viták megelőzése 

és elkerülése érdekében célszerű lenne 
igénybevételi határérték meghatározása . 
Ennek a feladatnak a megoldása – véle-
ményünk szerint – olyan sokrétű, szerte-
ágazó munkát igényelne, ami meghaladja 
a bányavállalkozók lehetőségeit és érde-
keit . … Független kutatóintézet vagy in-
tézmény lenne szükséges…”

 ▪ Július 16-án észrevételt küldtünk József-
város: „A településképi arculati kézi-
könyv és a településképi rendelet meg-
alkotásánál figyelembe veendő észrevé-
telek” című  felkéréséhez .A  főépítész 
részére az anyagból összeállított észre-
vételeinkben a zöldterület-védelemmel 
kapcsolatos részekre tértünk ki, főleg 
az eredeti altalajjal közvetlen vertikális 
kapcsolatban álló zöldterületen lévő fák 
védelmét és telepítést  tartottuk fontos-
nak . Ennek érdekében a mélygarázsok 
építését ellenjavalltuk mind intézményi, 
mind közterületen . Ezzel összefüggés-
ben a gépjármű-tulajdonlás korlátozását 
is javasoltuk . Kiemeltük, hogy a magas 
fás zöldterületeknek levegő tisztító hatá-
sukon kívül esztétikai és lélektani hatása 
is jelentős.

 ▪ Július 21-én észrevételt küldtünk a Pest 
Megyei Kormányhivatal Környezetvédel-
mi, Természetvédelmi, Hulladékgazdál-
kodási és Bányafelügyeleti Főosztályához 
a Dunaharaszti Nagykavics „Dunaha-
raszti VI . – homok, átmeneti törmelékes 
nyersanyagok” védnevű bányatelek kör-
nyezeti hatástanulmánya 3 . alkalommal 
módosított változatával kapcsolatban . 
Észrevételünkben a majdnem 108 hek-
tárt elfoglaló tervezett kavicsbányának a 
környező települések lakott területeihez 
való távolságát (Taksony, Dunaharaszti, 
Alsónémedi lakóterületei) nem tartottuk 
elegendőnek, különösen Alsónémedi me-
zőgazdasági területével tervezett közös 
határát . Hiányoltuk ezen települések ön-
kormányzataival való előzetes tárgyalás-
ra, valamint a megtartandó lakossági tá-
jékoztatókra tett utalást, különösen olyan 
okból, mivel a bányaművelés időtartamát 
20 évre tervezik . Hiányoltuk a kitermelt, 
valamint a keletkező bányatavak feltöl-
tésére szolgáló inert anyagok szállítási 
útvonalának portalanítására kötelezett 
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Természetvédelmi, Hulladékgazdálkodá-
si és Bányafelügyeleti Főosztályához Bu-
dapest Főváros XIII. kerület Meder utca–
Váci út–kerülethatár–Duna által határolt 
terület (Marina City) fejlesztése kapcsán . 
Előzetes vizsgálati dokumentációjával 
kapcsolatban megküldött észrevételünk-
ben méltattuk az árvízvédelmi mű jelen-
tős fásítási tervét, mely látvány szem-
pontjából méltó lesz a tervezési területtel 
szemben lévő Népsziget gyönyörűen fá-
sodott partjához . Kifejtettük az árvízvé-
delmi mű szükségességét indokló Marina 
City lakópark beépítési magassága és sű-
rűsége jelentős csökkentésének szüksé-
gességét, mely ügyben májusban már le-
velet intéztünk a XIII. kerületi főépítész-
hez. A lakópark nagy gépjármű-forgalma 
ugyanis rendkívül károsan hatna a kör-
nyező lakóterületekre. (A lakosságtól is 
érkezett hozzánk segítségkérés ebben az 
ügyben.) Az árvízvédelmi mű hatástanul-
mányával kapcsolatban kifejtettük, hogy 
a lakóparkhoz tervezett mélygarázsokból 
és terepszint alatti közlekedő területek-
ből kitermelt mintegy 85000 köbméter 
kavicsos, illetve iszapos homok a felszíni, 
forgalomvonzó beépítés csökkentése ese-
tén is elegendő lesz a kitűnően megter-
vezett árvízvédelmi töltés kialakításához . 
Látvány szempontjából is előnyösebb lesz 
a lakópark beépítésének a tervezetthez 
képest jelentősen csökkentett magassága 
és sűrűsége. 

Augusztus
 ▪ Aug. 6-án Barta Ferenc Budapest VIII. 

kerületi főépítésznek megküldtük észre-
vételeinket a GTKSZ Orczy út–Kőbányai 
út–Könyves Kálmán krt.–Üllői út által 
határolt terület (Ganz negyed egy része 
és Tisztviselőtelep) GTKÉSZ módosítá-
sával kapcsolatban . A módosítási szán-
dékot nem tartottam helyesnek, mivel 
a volt GANZ-gyár korábbi, terepszint alatti 
80%-os, terepszint feletti 60%-os, 20%-
os legkisebb kötelező zöldfelületi arányt 
tartalmazó szabályozást a Ganz udvaron 
működő különböző cégek területfoglalása 
miatt „maximum” 85%-os beépíthetőség-
re szándékozik növelni . Ellenzésemet az 
ott működő munkahelyek élhető környe-

cég megnevezését a megmaradó mező-
gazdasági területek védelme érdekében . 
Kétségünket fejeztük ki azzal kapcsolat-
ban, hogy a tárgyi kérelemben szereplő 
bányászat miatt megszüntetett mező-
gazdasági művelésű területen 20 éves 
bányaművelés miatti szünetelés után fel-
töltve újra megszervezhető a mezőgaz-
dasági tevékenység . Nem javasoltuk a 
bányászati tevékenység engedélyezését .

 ▪ Július 23-án észrevételt küldtünk a Pest 
Megyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi, Hulladékgazdálkodási 
és Bányafelügyeleti Főosztályához a Dél-
egyháza 039/4-7, 039/9-11, 039/23-25 
helyrajzi számú, összesen 16,65 ha ter-
jedelmű területekre vonatkozó kavicsbá-
nya-nyitási kérelem előzetes vizsgálatával 
kapcsolatban . A Hársfa utca, Nyirfa utcai 
viszonylag új lakóterület Árok utcai hatá-
rától 102 méternyire, Délegyháza Önkor-
mányzata által a 35/2009 . ök . Rendelet 
által Kb-2 bányaterületnek nyilvánított 
16,65 hektár nagyságú telken 4 évig tar-
tó kavicskitermelést kérelmeznek, amit 
a bányászat utáni rekultiváció 1 évvel 
meghosszabbítana . A bányavállalkozás 
megszerezte és csatolta a Budapesti Atlé-
tikai Stadion megállapodását arra vonat-
kozóan, hogy az itt kibányászott kavics 
a Stadion (kiemelt beruházás) építésé-
hez szükséges . A térség lakossága se-
gítségünket kérte .  Nem javasoltuk a bá-
nyanyitás engedélyezését. Indoklásunk: 
A térség már éppen eléggé tönkre van 
téve a kavicsbányászat által . A még meg-
maradt mezőgazdasági területeket meg 
kell őrizni. A területen ugyanis a bánya-
övezeti minősítés ellenére mezőgazdasági 
művelés folyik. Óvni kell a lakóterületeket 
is a kavicsbányászattal járó tehergépjár-
mű-forgalomtól. Szerintünk jelen bánya-
nyitási kérelem ebből a szempontból is el-
fogadhatatlan! A Budapesti Atlétikai Sta-
dion építéséhez szükséges kavicsanyag 
szerintünk a térség más, felhasználási 
célt általánosságban, konkrét utalás nél-
kül említő, már jelenleg is működő, szá-
mos kavicsbányájából problémamentesen 
beszerezhető.

 ▪ Július 29-én észrevételt küldtünk a Pest 
Megyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, 
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a következők: az új rendelet a kerület 
fás szárú növények védelméről szóló 
rendelettel együtt kezelendő; a védett 
kertek esetleg szükséges megújításakor 
a növényzet összetétele is védendő; la-
kóterületi kerítés közúti határa menti 5 
méter széles terület zöldfelületi fejlesz-
tése szükséges. Ezúttal kifejeztük ellen-
véleményünket a Településképi Arculati 
Kézikönyv (TAK) tetőkertekkel kapcso-
latos reklámszintű szövege miatt, mivel 
túlzottan nagy szerepet tulajdonít a te-
tőkerteken létesíthető zöldfelületeknek a 
terepszinten, az eredeti altalajjal közvet-
len vertikális kapcsolatban lévő talajban 
élő zöldfelületekkel, fákkal, fasorokkal 
szemben, és reklámozza a mélygarázsok 
fölé telepített zöldfelületeket . 

 ▪ Aug. 25-én a Pest Megyei Kormányhiva-
tal Környezetvédelmi, Természetvédelmi, 
Hulladékgazdálkodási és Bányafelügyeleti 
Főosztályához ügyfélként intéztük véle-
ményünket a „Váci 113 OFFICE PARK” épí-
tésére vonatkozó előzetes vizsgálati eljá-
rásban, környezeti hatásvizsgálati eljárás 
lefolytatását javasolva, mely figyelembe 
veszi a tervezett létesítmény működése 
által okozandó gépjárműforgalom hatását, 
összegezve a környék más, igen jelentős 
volumenű fejlesztéseinek hasonló hatásá-
val . A tárgyi létesítmény ugyanis homá-
lyosan alkalmazott jogszabályra hivatkoz-
va nem tartja szükségesnek a tervezett 
létesítmény működése által okozandó for-
galom kimutatását annak ellenére, hogy 
közvetlen szomszédságában, valamint 
környezetében lakóházak és Ln nagyvá-
rosias övezet van . 

Szeptember
 ▪ Szeptember 3-án Budapest XII. kerü-

let Hegyvidéki Önkormányzat 23/2018 .
(VI .15 .) sz . rendeletének (Királyhágó tér–
Böszörményi út–Apor Vilmos tér–Strom-
feld Aurél út–Németvölgyi út által határolt 
terület) hibajavításának átvezetésében 
vettünk részt . Ennek keretében felhívtuk 
a figyelmet egy pontosításra is.

 ▪ Szeptember 6-án újra megküldtük a Pest 
Megyei Kormányhivatal Környezetvédel-
mi, Természetvédelmi, Hulladékgazdál-
kodási és Bányafelügyeleti Főosztályának 

zeti minőségének megőrzésével indokol-
tam, szükségesnek tartva a 20%-os zöld-
felületi arányt .

 ▪ Aug. 12-én a Pest Megyei Kormányhiva-
tal Környezetvédelmi, Természetvédelmi, 
Hulladékgazdálkodási és Bányafelügyele-
ti Főosztályához a Budapest XIII. kerület 
Duna Terasz Lakópark előzetes vizsgálati 
eljárásában intézett észrevételeink alapja 
tulajdonképpen a FOKA öböl mentén ter-
vezett Kelén utca körüli különböző, egy-
mástól független beruházók tervei műsza-
ki kapcsolatának kihangsúlyozott hiánya 
volt . A tervezési terület korábbi rendelte-
tése miatt szennyezett talaj kitermelése 
tekintetében sincs informatív kapcsolat 
a szomszédos beruházásokkal . Tárgyi be-
ruházás (beruházó tulajdonában lévő) tel-
jes területen 4,5 méter mélyen termelik 
ki a – több talajcsere ellenére még mindig 
szennyezettnek bizonyuló – altalajt, és 
az így nyert felületet lebetonozva mély-
garázst szándékoznak létesíteni a teljes 
tervezési területen. A kötelező zöldfelületi 
arányt a tervezett épületek tetőkertként 
kialakítandó tetejére hordott 40-50 cm 
vastag termőtalajba ültetett növényzet-
tel tervezik megoldani . Hiányoltuk a FO-
KA öböl mentén tervezett többi beruházás 
tervének ismertetését talajcsere vonatko-
zásában is, mivel tájképi szempontból is 
szükséges lenne az öböl mentén valódi 
talajba telepíthető fasor létesítése. A tár-
gyi létesítmény előzetes vizsgálati doku-
mentációja dicsérendő szakmai részletes-
séggel elemezte a beruházás működése 
során keletkező gépjárműforgalmat és 
annak kiterjedését a közelben lévő lakó-
házak és a Váci út várható forgalomnö-
vekedése szempontjából . Szükségesnek 
tartottuk volna a FOKA öböl menti többi 
fejlesztési terv várható forgalomkeltésé-
nek hozzáadását .

 ▪ Aug.20-án megküldem véleményünket 
a XII . kerület Hegyvidéki Polgármeste-
ri Hivatal Városrendezési és Főépítészi 
Irodájának a Településképi rendelet ter-
vezett módosításával kapcsolatban . Mél-
tányoltuk a legutóbbi, 2020 . november 
27-ei véleményezésünkben tett javas-
lataink beépítését (amit tulajdonkép-
pen sikerünkként tekinthetünk) . Ezek 
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felügyeleti Főosztályához az „Alsónémedi 
V. kavicsos homok, homok” védnevű 24 
ha 9526 nm területűre tervezett kavics-
bánya kérelem előzetes vizsgálati doku-
mentációjával kapcsolatban. A kérelmező 
rendkívüli részletességű összehasonlító 
táblázatokban igyekezett bizonyítani azt, 
hogy a tervezési terület 5 km-es körzeté-
ben már működő számos kavicsbányához 
viszonyítva az általa kérelmezett bánya és 
a bányaművelés során keletkező vízfelü-
let csak rendkívül jelentéktelen nagyságú 
lenne . Miután beadványunkban elemez-
tük az előzetes vizsgálati dokumentáció 
ezt bizonyítani szándékozó igyekezetét, 
összefoglalásként – a környezetvédel-
mi hatóság korábbi írásait felhasználva 
– a következő véleményt adtuk a hatás-
vizsgálat alapján: „Tekintettel a kérelem 
tárgyát képező bányatelek 5 km-es kör-
nyezetében már meglévő nagy mennyi-
ségű és terjedelmű, jelenleg már műkö-
dő kavicsbányákra, melyek mennyisége 
bizonyítja a térség kavicsbányászati te-
vékenység szempontjából való vonzere-
jét – nem javasoljuk tárgyi bányanyitási 
engedély megadását . Véleményünket az 
alábbiakkal indokoljuk: A Környezetvédel-
mi Hatósághoz gyakran benyújtott bánya-
nyitási kérelmek (melyeknek véleménye-
zésében – mint környezetvédő társadalmi 
szervezet – a Levegő Munkacsoport Or-
szágos Környezetvédő Egyesület is részt 
vett) arra a sajnálatos tendenciára enged-
nek következtetni, hogy a térségben egy-
re növekszik a bányatelkek mennyisége . 
Ennek a tendenciának a megállítása sze-
rintem szükséges!

 ▪ A hatástanulmány által is idézett ható-
sági álláspont is a kérelem elutasítását 
indokolja: „A térségben található talaj-
vízszint-ingadozást elsősorban a termé-
szetes viszonyok (csapadékmennyiség) 
határozzák meg, ellenben a humán be-
avatkozások módosító tényezőként hoz-
záadódnak . Tekintve azt, hogy a felszín 
alatti vízviszonyok alakulásáért felelős 
természetes viszonyok szabályozhatat-
lanok, a vízviszonyok alakulásában nagy 
szerepet játszó humán beavatkozások 
hatásait kell ellenőrzés alá vonni, annak 
nagy mértékű megnövekedése miatt. … 

ügyfélként véleményezésünket a VÁCI 
113 OFFICE PARK építésére vonatkozó 
előzetes vizsgálati eljárásban. Észrevéte-
lünkben nagyon alapos és lényegbevágó 
kritikával illettük a kérelmező által be-
nyújtott előzetes környezeti vizsgálatot. 
Összefoglaló véleményként szükségesnek 
tartottuk olyan környezeti hatásvizsgála-
ti eljárás lefolytatását, amely figyelembe 
veszi a tervezett irodafejlesztés és a Duna 
közötti (FOKA öböl menti) tervezett lakó-
területi fejlesztések következményeként 
várható térségi forgalomnövekedést és 
annak a már meglévő lakóterületekre vár-
ható hatását, beleértve a Váci út emiatti 
forgalomnövekedését is .

 ▪ Szeptember 15-én Budapest XI. kerü-
let Kőérberek Tóváros tervezési területen 
Lakecity Lakópark elnevezésű többlaká-
sos lakóépületek, pinceszinti teremgarázs, 
valamint szabadtéri parkolók létesítésére 
vonatkozó előzetes vizsgálati eljárásban 
nyújtottunk be észrevételt a Pest Megyei 
Kormányhivatal Környezetvédelmi, Termé-
szetvédelmi, Hulladékgazdálkodási és Bá-
nyafelügyeleti Főosztályához. Észrevétele-
inkben kifogásoltuk, hogy – bár a területre 
vonatkozó építési szabályzat: „Lk-2- kisvá-
rosias, jellemzően szabadon álló” – a terve-
zett lakópark épületei mélygarázs szinten, 
valamint lépcsőházak közötti építmények-
kel egymással összeköttetésben lennének . 
(Az előzetes vizsgálati dokumentáció alkal-
mazza is a „látszólag szabadon álló” kifeje-
zést .) A tervezett épületek terepszint alatti 
és terepszint feletti összekapcsolásának 
elvetését javasoltuk, az eredeti altalajjal 
közvetlen vertikális összeköttetésben álló, 
magasra növő fák telepíthetőségének ér-
dekében, valamint a tervezett lakásszám 
jelentős csökkentését tartottuk szükséges-
nek a tervezési területen várható gépjár-
mű forgalom mérséklése céljából. Javas-
lataim látvány szempontjából is előnyére 
válnának a tervezett lakóparknak . Véle-
ményünket megküldtük a XI. kerület Fő-
építészi Igazgatóság Településrendezési és 
Településképi Osztályának is .

 ▪ Szeptember 17-én megküldtük ügyféli 
észrevételünket a Pest Megyei Kormány-
hivatal Környezetvédelmi, Természetvé-
delmi, Hulladékgazdálkodási és Bánya-
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utak menti környezetre is figyelemmel. 
Észrevételeiket megküldtük a Budapest X . 
kerületi Polgármesteri Hivatal főépítészé-
nek és munkatársának is .

 ▪ Október 13-án észrevételt küldtünk Bu-
dapest XII . kerület Hegyvidéki Polgár-
mesteri Hivatal Városrendezési és Fő-
építészi Irodája, Szabó-Kalmár Éva iro-
davezető részére a Kissvábhegy kerületi 
építési szabályzatának tervéről. Főleg a 
zöldfelületekkel és a tárgyi terület kör-
nyezeti minőségének megőrzésével, il-
letve javításával kapcsolatban tettünk ja-
vaslatokat, ellenezve az építési övezetek 
előírt beépíthetőségének növelési lehe-
tőségét. Szükségesnek tartottuk a zöld-
felületeken létesíthető burkolt felületek 
arányának csökkentését, a védett termé-
szeti területek melletti építési telkek be-
építhetőségének csökkentését, valamint 
a személygépkocsik elhelyezhetőségének 
korlátozását .

 ▪ Október 15-én ügyféli észrevételt nyúj-
tottunk be a Pest Megyei Kormányhiva-
tal Környezetvédelmi, Természetvédelmi, 
Hulladékgazdálkodási és Bányafelügyeleti 
Főosztályához a BIGGEORGE 27 Ingat-
lanfejlesztő és Ingatlanbefektetési Alap 
(kérelmező) által a Budapest XIII. kerü-
let Szabolcs utca 7-13. szám alatti ingat-
lanokon tervezett lakópark létesítésére 
vonatkozó előzetes vizsgálati eljárásban. 
A 480 lakásos lakópark céljára engedélyt 
kérő cég a tervezési terület tulajdonosa. 
Két ütemben valósítaná meg a fejlesztést . 
Első ütemben 314 lakásos épületegyüt-
tes, második ütemben egy 2550 nm-es 
alapterületen 1 épület . A fejlesztéshez 
2 mélygarázst létesítene. Az előzetes 
vizsgálati dokumentáció „5.4. Levegő-
tisztaság védelem” című pontjában közli 
a környék és a tervezési terület állapotá-
ról, hogy a nitrogén-dioxid meghaladja a 
tűréshatárt, a szén-monoxid a levegőter-
heltségi szint felső vizsgálati küszöbe és 
a határérték között van, a PM10 tartalom 
a tűréshatárt meghaladja. Ezért nem tar-
tottuk ideálisnak a helyszínt lakóépületek 
létesítése céljára . A környezeti hatásvizs-
gálat szempontjainak előírását javasoltuk 
a kiválasztott helyszín és környezete ala-
posabb vizsgálata céljából és a tervezett 

„A talajvíz szintjének süllyedése a környe-
ző mezőgazdasági művelésű területekre 
is hátrányos hatást gyakorol és a növekvő 
bányaterületek miatti talajvízszint csök-
kenés területi terjedése idővel természeti 
területeket is veszélyeztethet .” 

Október
 ▪ Október 8-án észrevételt nyújtot-

tunk be a Pest Megyei Kormányhivatal 
Környezetvédelmi, Természetvédelmi, 
Hulladékgazdálkodási és Bányafelügyeleti 
Főosztályához a SIDI City Projekt 
Budapest . X . kerület, Gyógyszergyár ut-
ca előzetes vizsgálati dokumentációjával 
kapcsolatban. Az előzetes vizsgálat anya-
gában ellentmondásosnak tartottuk, hogy 
míg a fejlesztés címe „SIDI City komplex 
lakó- kereskedelmi- és szolgáltató épüle-
tek”, az előzetes vizsgálat bevezetése is  
tartalmát ennek megfelelően határozza 
meg (irodaépületek kereskedelmi helyisé-
gekkel az A és B területen, közfunkciójú 
– oktatási-nevelési vagy egészségügyi – 
épületek a C területen, 5 lakóépület a D01, 
D02, D03, D04 és D05 jelű területeken), 
megjegyzi, hogy a jelen előzetes vizsgá-
lat tárgya a lakóépületekre vonatkozik . 
Vagyis az előzetes vizsgálati dokumentá-
ció a tárgyában jelzett projektnek csak az 
egyik részével foglalkozik . Másik ellent-
mondás: A lakóépületek magasságáról 
több alkalommal azt írja, hogy: 32, 61 m 
magasak lesznek . A fejlesztés helyszíné-
ről a valóságnak megfelelően megjegyzi, 
hogy Vi- L/7 (intézményi, jellemzően sza-
badon álló jellegű terület). Ennek az öve-
zetnek az építési szabályzatában pedig 
20 méter maximális épületmagasság van 
meghatározva. Mégis ezt írja az Előzetes 
vizsgálati dokumentáció: „A tervezett be-
ruházás az érvényes rendezési tervvel 
összhangban van .” Megjegyezzük, hogy 
az utóbbi évek divatjává vált intézményi 
övezetekbe gigantikus méretű lakóparkok 
létesítése . Észrevételeinkben javasoltuk 
környezeti hatásvizsgálati dokumentá-
ció készítésének előírását a komplex la-
kó- kereskedelmi és szolgáltató épületek 
létesítésére vonatkozóan, a tervezett be-
ruházás által keltett járműforgalom csat-
lakozó úthálózatra kiterjedő hatását, az 
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megszüntetése kavicsbányászat céljából 
és a kitermelés befejezése után rekreáci-
ós területté alakítása milyen hatással len-
ne a nemzetgazdaságra . 

November
 ▪ 3-án megküldtük észrevételeinket a Pest 

Megyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi, Hulladékgazdálkodási 
és Bányafelügyeleti Főosztálya részére a 
Budapest, X . kerület Mázsa utca menti fej-
lesztéssel kapcsolatban benyújtott előzetes 
vizsgálati dokumentációról . Ez a fejlesztés 
is példa arra, hogy – kihasználva az intéz-
ményi övezetnek azt az előírását, hogy az 
övezetben lakás is építhető – a teljes fej-
lesztés lakófunkciót tartalmaz. Az előzetes 
vizsgálati dokumentáció ettől eltekintve 
szakszerű, gondos munka, szépen jellemzi 
a fejlesztés helyszínét és környezetét . Az 
észrevételben csak az épületek túlzott ma-
gasságát kifogásoltuk . (A kerületi szabá-
lyozási terv állítólag 65 m magasságot is 
engedélyez, sajnos .) Méltatva a dokumen-
táció szakszerűségét, az épületek (2 lakó-
épület és 1 diákszálló) tervezett magassá-
gának jelentős csökkentését javasoltuk.

 ▪ 11-én részt vettünk Újbuda tervezett Te-
lepülésfejlesztési koncepciója partnerségi 
egyeztetési anyagának online formában 
tartott lakossági egyeztető tárgyalásán.  
Hozzászólásunkban az 1 .5 .2 . pontban sze-
replő „Hatályos településrendezési szer-
ződések” több tételét tartottuk helytelen-
nek forgalmi szempontból. A tervezők és 
a főépítész válaszából kiderült, hogy ezek 
a tételek már nincsenek érvényben .

 ▪ 18-án levelet intéztük Vitézy Dávidhoz, 
a Budapesti Fejlesztési Központ vezér-
igazgatójához a Budai Fonódó II .  Buda-
foki úti csomópontig tartó folytatásának 
tervével kapcsolatban . Levelünkben kifej-
tettük, hogy feltétlenül fontosnak tartjuk 
a Dombóvári út Budai alsó rakparttal va-
ló kapcsolatának zavartalan megtartását . 
Vitézy Dávid válaszában biztosított ennek 
a kapcsolatnak a tervezésben való továb-
bi zavartalanságáról .

 ▪ 22-én észrevételt küldtünk a Kiskunlachá-
za XXVII . bányanyitási kérelemmel kap-
csolatban a Pest Megyei Kormányhivatal 
Környezetvédelmi, Természetvédelmi, 

épületek pontosabb ábrázolását, fontos-
nak tartva az aláépítetlen zöldfelület lé-
tesítésének lehetőségét. Észrevételeinket 
megküldtük a XIII . kerületi Polgármesteri 
Hivatal főépítészének is.

 ▪ Október 19-én Barta Ferenchez, Budapest 
VIII. kerületi Polgármesteri Hivatal főépíté-
széhez észrevételt intéztünk Józsefváros új 
településkép-védelmi rendeletének terve-
zete és új Településképi Arculati Kéziköny-
ve tervezetével kapcsolatban . A rendelet 
tervezetében javasoltuk, hogy a közterüle-
teken létesített parkolókra jogszabály által 
előírt fák ne dézsás növények, hanem az 
eredeti altalajjal közvetlen vertikális kap-
csolatban álló fák által teljesüljenek . Az Ar-
culati Kézikönyv tartalmával kapcsolatban 
megjegyeztük, hogy Józsefvárosban van-
nak olyan szabad terek is, ahol nagylombú 
fák korlátozott kapacitású ültetőgödör nél-
kül is szabadon telepíthetők.

 ▪ Október 29-én észrevételt nyújtottunk 
be a Pest Megyei Kormányhivatal Kör-
nyezetvédelmi, Természetvédelmi, Hul-
ladékgazdálkodási és Bányafelügyeleti 
Főosztályához „Kiskunlacháza XXVI. – 
homok, kavics” védnevű bányára vo-
natkozó környezeti hatásvizsgálati el-
járásban. Három kavicsbánya-terület 
(Kiskunlacháza XIX ., Kiskunlacháza XX ., 
Kiskunlacháza XXI .)

 ▪ egyesítéséből alakították ki a 303,4470 
ha területű bányatelket, melynek kiter-
melését kiemelt beruházássá minősítet-
ték. Megjegyeztük, hogy a Levegő Mun-
kacsoport korábban kifejtette véleményét 
a Kiskunlacháza XIX . Keleti részre vonat-
kozó környezetvédelmi eljárásban, amely-
ben nem javasolta a mezőgazdasági terü-
lethasználat megszüntetését és ellenezte 
a területen tervezett kavicsbányászatot . 
Megismételtük ebben az eljárásban kifej-
tett véleményünket, mely szerint szük-
séges a bányanyitások mennyiségének 
korlátozása és ennek eldöntését egy füg-
getlen szakmai szervezetre kellene bízni . 
A tárgyi eljárásban benyújtott hatásvizs-
gálati dokumentáció helytelen megálla-
pításait kritikával illettük . Végül kifejtet-
tük, hogy fontos lenne annak kivizsgálása, 
hogy a tárgyi terület és a környező tér-
ség mezőgazdasági területhasználatának 
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rendelet 5. sz. mellékletében a tetőkertek-
kel kapcsolatos előírásokat, melyek miatt 
alig marad az eredeti altalajjal közvetlen 
vertikális kapcsolatban álló zöldfelület . Fel-
hívtuk a figyelmet arra, hogy az „Építés-
földtani korlátozások” című ábra színma-
gyarázata alapján a Budafoki út déli sza-
kaszán tervezett lakóparkok területén sok 
helyen nem jelölt magasabb épületekre 
alkalmas helyszínt .

 ▪ December 17-én megküldtük a Pest Me-
gyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi, Hulladékgazdálkodási 
és Bányafelügyeleti Főosztályának kiegé-
szítő véleményezésünket a „Kiskunlachá-
za XXVII. Homok, kavicsos homok” című 
hatásvizsgálati dokumentációval kapcso-
latban . Észrevételünk a Kiskunsági Nem-
zeti Park védelmére vonatkozott, melynek 
szomszédságában tervezett kavicsbányá-
szati tevékenységgel kapcsolatban a ha-
tásvizsgálati dokumentáció zavaros, nem 
kielégítő indoklást tartalmaz. (Tulajdon-
képpen az egész hatásvizsgálati doku-
mentáció szándékosan zavaros .) Vélemé-
nyezésünkhöz tanácsot kértünk az Orszá-
gos Vízügyi Főigazgatóság szakemberétől, 
aki részletes szakmai leírást küldött a do-
kumentáció témára vonatkozó leírásának 
hibáiról, amit a kiegészítő véleményezé-
sünkben teljes egészében felhasználtunk .

Éghajlatvédelem

Január
 ▪ A brüsszeli együttműködő civilszerveze-

tek munkájába bekapcsolódva a Levegő 
Munkacsoport együttműködött egy kalku-
látor összeállításában, mely a tagállamok 
fogyasztási és kibocsátási szcenárióival 
megkönnyítik a munkát, valamint közre-
működött a tagállamok épület korszerű-
sítésével foglalkozó felmérés kidolgozásá-
ban is . 

Február
 ▪ A brüsszeli együttműködő civilszerveze-

tekkel közös projektjében (PlanUp) meg-
kezdtük a közös beszámoló írását az elért 
eredményekről. 

Hulladékgazdálkodási és Bányafelügye-
leti Főosztályához. Mivel a dokumentáció 
szándékosan zavart keltő, annak szövegét 
megküldtük az Országos Vízügyi Főigaz-
gatóság szakemberének, tanácsot kérve 
tőle.  Észrevételünkben is javasoltuk az 
Országos Vízügyi Főigazgatóság vélemé-
nyéhez való igazodást . 

 ▪
December
 ▪ December 7-én megküldtük Budapest XI. 

kerületi Polgármesteri Hivatal főépítészé-
nek, valamint Településrendezési és Te-
lepülésképi Osztályának Újbuda új tele-
pülésfejlesztési koncepciójának tervével 
kapcsolatos észrevételeinket annak part-
nerségi egyeztetési eljárásában . Észrevé-
teleinkben felhívtuk a figyelmet arra a fél-
reértést okozó hibára, hogy a „Hatályos 
településrendezési szerződések” cím alatt 
felsorolt tételeknél felsoroltak megvaló-
sulatlan, de már érvénytelenné vált té-
mákat is. A „Jelentős változással érintett 
területek” bekezdésnél a jelentős meny-
nyiségi potenciállal rendelkező területekről 
ír, melyek részben „használaton kívüliek, 
vagy alulhasznosítottak” Megjegyeztük, 
hogy nem tartjuk szerencsésnek a terü-
lethasználat-növelési tendenciára történő 
utalást, amennyiben az nem kifejezetten 
a zöldterület növelését célozza, mivel a 
fővárosra és azon belül a XI. kerületre is 
sajnálatosan jellemzőek a túlépítési tervek. 
A településfejlesztési koncepció természe-
tes tendenciának tekinti a megszűnt ipari 
üzemek helyén, barnamezős intézményi 
övezetben megvalósuló építési terveket . 
Rávilágítottunk arra, hogy sajnos, mivel az 
intézményi övezet előírásai szerint meg-
engedett a lakófunkció is, ennek az elő-
írásnak a kihasználásával terveznek nagy 
kapacitású lakóparkokat olyan területeken, 
ahol a környék nem alkalmas lakófunk-
ció létesítésére, például a Budafoki út déli 
szakasza mentén . Felsorolja a koncepció 
a már megvalósult, valamint a tervezett 
lakóparkokat . Megjegyeztük, hogy ezek 
zöldfelületi ellátottsága, valamint előírt 
zöldfelületi aránya legtöbb esetben sajná-
latosan alacsony és nem biztosít megfelelő 
lakókörnyezeti körülményeket . Ráadásul 
kihasználják a 253/1997 .(XII .20 .) Korm . 
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Uniós költségvetés

Január
 ▪ Folytattuk az uniós költségvetéssel kap-

csolatos projektünket, anyagok kidolgo-
zását . Részt vettünk az Európai Gazda-
sági és Szociális Tanács megbeszélésén 
a Helyreállítási Alapról . 

Február
 ▪ Folytattuk az együttműködésünket, anya-

gok elkészítését az Uniós pénzekkel az 
éghajlatért projektünk keretében . 

 ▪ Mintegy 19 ezer milliárd forintról – ez Ma-
gyarország 2019. évi GDP-jének 40 szá-
zaléka – dől most el, hogy milyen célok 
és prioritások mentén költi el a magyar 
állam . Ekkora összeghez jut ugyanis Ma-
gyarország az Európai Unió 2021–2027 
közötti költségvetéséből és a koronaví-
rus-járványhoz kapcsolódó helyreállítási 
csomagból összesen . A források felhasz-
nálásának kötelező eleme az érintett tár-
sadalmi csoportok bevonása. A Levegő 
Munkacsoport a Civilizáció koalíció tag-
jaival és a csatlakozó civil szervezetekkel 
együtt azonban úgy látták, hogy nincs 
lehetőségük a folyamatban való érdemi 
részvételre, ezért nyílt levélben fordultak 
a Miniszterelnökséghez, hogy a kormány 
kezdjen valódi társadalmi párbeszédet 
a Magyarország sorsát hosszú évekre meg-
határozó támogatások felhasználásáról . 

 ▪ Kedvező választ kaptunk a kormány-
tól arra a levélre, amelyben azt kértük, 
hogy támogassa az épületek fűtéséből, 
a mezőgazdaságból és közlekedésből 

Március
 ▪ A brüsszeli együttműködő civilszerveze-

tekkel közös projektjében (PlanUp) a Le-
vegő Munkacsoport hozzáadta a közös be-
számoló írásához a magyarországi helyzet 
értékelését .  

Április
 ▪ A brüsszeli együttműködő civilszerve-

zetekkel közös projektjében (PlanUp) a 
Levegő Munkacsoport kiegészítéseket 
tett, megbeszélést tartott, részt vett az 
Európai Éghajlatvédelmi Hálózat (CAN 
Europe) Éves Közgyűlésén. Felhívtuk a 
figyelmet arra, hogy jóval bátrabb klíma-
vállalást vár az uniós közvélemény a tag-
államoktól . 

Május
 ▪ A brüsszeli együttműködő civilszerve-

zetekkel közös projektjében (PlanUp) a 
Levegő Munkacsoport közreműködésével 
készült a közös beszámoló, melyben a 
magyarországi helyzet értékelése is he-
lyet foglal . Részt vettünk a DUH távkon-
ferenciáján a metán- és koromkibocsá-
tások éghajlati hatásairól . Egyeztetést 
folytattunk a „Klímaváltozás kérdésköre 
a kormányközeli médiában” című projekt 
kapcsán . 

Június
 ▪ A brüsszeli együttműködő civilszerveze-

tekkel közös projektje e hónapban vég-
ződik, a Levegő Munkacsoport megbe-
szélést tartott, részt vett több európai 
uniós civil szervezet egyeztetésén .  

Komoly kiegészítésre szorul a fővárosi klíma 
akcióterv

Jóval bátrabb klímavállalást vár az uniós 
közvélemény a tagállamoktól

https://www.levego.hu/kampanyok/eu-funding-for-the-climate/
https://www.levego.hu/kampanyok/eu-funding-for-the-climate/
https://www.levego.hu/kampanyok/eu-funding-for-the-climate/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/a-kormany-19-ezer-milliard-forint-elkolteset-tervezi-de-a-tarsadalmi-egyeztetesrol-megfeledkezik/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/ellenzi-a-kormany-a-kozlekedes-es-az-epuletek-eghajlatvedelmi-szabalyainak-enyhiteset/
https://www.levego.hu/hirek/2021/02/ellenzi-a-kormany-a-kozlekedes-es-az-epuletek-eghajlatvedelmi-szabalyainak-enyhiteset/
https://www.levego.hu/hirek/2021/04/joval-batrabb-klimavallalast-var-az-unios-kozvelemeny-a-tagallamoktol/
https://www.levego.hu/hirek/2021/04/joval-batrabb-klimavallalast-var-az-unios-kozvelemeny-a-tagallamoktol/
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(HIPA)  szervezésében arról, hogy milyen 
javaslatokat készítettünk az uniós forrá-
sok jövőbeni felhasználásának feltételeire. 
A Corvinus Vitaklub és az ELTE Vitaklub 
szervezésében arról tartottunk vitát, hogy 
a haszna vagy a kára több az eddigi uniós 
támogatásoknak . Aktivan részt vettünk az 
EEB, a CAN Europe és a Közép- és Kelet-
Európai Bankfigyelő Hálózat közös távkon-
ferenciáján a Helyreállítási Alapról . Részt 
vettünk az MTVSZ távkonferenciáján a 
magyar Helyreállítási és Ellenállóképességi 
Tervről. Aktívan részt vettünk az Európai 
Bizottság távkonferenciáján a környezeti-
leg káros támogatásokról . 

Június
 ▪ Aktívan részt vettünk az Európai Bizott-

ság által szervezett, a környezetileg ká-
ros támogatásokról szóló távkonferencián, 
valamint az Európai Bizottság Gazdasági 
és Pénzügyi Főigazgatósága (DG ECFIN) 
által szervezett távkonferencián a zöld 
költségvetésről, továbbá a német környe-
zetvédelmi minisztérium EUKI programja 
keretében tartott távszemináriumon arról, 
miként működhet együtt Németország a 
közép- és kelet-Európai országokkal az 
éghajlatvédelmi célok elérésében. Elő-
adást tartottunk az EEB távkonferenciáján, 
amelynek témája a nemzeti helyreállítási 
tervek környezetvédelmi szempontú érté-
kelése volt . Aktívan részt vettünk az EEB 
távkonferenciáján a széndioxid-adózásról. 

Július
 ▪ Egyeztetést folytattunk az Európai Bi-

zottsággal a Partnerségi Megállapodásról . 

eredő szén-dioxid-kibocsátások vissza-
szorításával kapcsolatos, úgynevezett 
erőfeszítésmegosztási rendelet (angol rö-
vidítéssel ESR) megtartását . 

 ▪ Részt vettünk a Magyar Közgazdasági Tár-
saság „MKT: Az Európai Unió 2021-2027-
es pénzügyi kerete és a Next Generation 
EU által biztosított források bemutatása” 
című rendezvényén. 

Március
 ▪ Számos projektmegbeszélésen és több 

webináriumon vettünk részt . 

Április
 ▪ Folytattuk a projektünket, számos meg-

beszélést tartottunk a projektpartnerek-
kel . Aktívan részt vettünk a CAN Euro-
pe, majd az SDG Watch Europe, továbbá 
az Energiaklub távkonferenciáján az EU 
Helyreállítási Alapjáról. Előadást tartot-
tunk a Magyar Közgazdasági Társaság 
„EU 2021–2027: Magyarország esélyei és 
lehetőségei” című távkonferenciáján . 

Május
 ▪ Többször egyeztettünk a projektpartne-

rekkel, valamint a CAN Europe-pal. El-
készítettük a magyar Helyreállítási és 
Ellenállóképességi Terv (HET) elemzését, 
és eljuttattuk az Európai Bizottságnak és 
az Európai Parlament illetékes képviselő-
inek is . Részt vettünk a Holland Nagykö-
vetség távkonferenciáján a témáról . Sajtó-
beszélgetést tartottunk a Magyarországon 
működő külföldi újságírók egyesületének 

Science_Shop_Corvinus_University__Budapest
Ellenzi a kormány a közlekedés és az épületek 
éghajlatvédelmi szabályainak enyhítését!

http://www.hipa-hungary.com/
https://www.youtube.com/watch?v=EukokPt3jO0&t=180s
https://www.rpa-europe.eu/environmentally-harmful-subsidies
https://www.euki.de/en/events/de-cee-climate-ambition/
https://eeb.org/csos-assessment-of-final-national-recovery-and-resilience-plans-16-june-online/
https://eeb.org/carbon-pricing-and-green-taxation-in-europe-24-june-online/
https://www.mkt.hu/hu/2021/03/23/eu-2021-2027-magyarorszag-eselyei-es-lehetosegei/
https://www.palyazat.gov.hu/helyreallitasi-es-ellenallokepessegi-eszkoz-rrf
https://www.palyazat.gov.hu/helyreallitasi-es-ellenallokepessegi-eszkoz-rrf
http://levego.hu/sites/default/files/RRP_comments_Hungary_21-05-2021_CAAG_CEEweb.pdf
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Európai Bizottság Magyarországi Képvi-
selete részére .  

Október
 ▪ Soha nem volt még ennyire sürgős az 

energiafogyasztás csökkentése és a fenn-
tartható megújuló energiaforrások, mint 
például a nap-, szél- és geotermikus ener-
gia elterjedésének fokozása, mivel ezek 
jelentik a valódi megoldást az éghajlati 
válság, de az energiaszámláinkat táplá-
ló jelenlegi fosszilis gázválság kezelésére 
is. Ez volt a fő üzenete annak a levélnek, 
amelyet számos civil szervezet – köztük 
a Levegő Munkacsoport – írt a közép-ke-
let-európai uniós tagországok vezetőinek. 
Részt vettünk a CAN Europe tanácskozá-
sán az EU pénzügyi kereteinek felülvizsgá-
latáról, a Civil Society Europe egyezteté-
sén a Helyreállítási és Ellenállóképességi 
Eszközről (HEE), valamint a CAN Europe 
EU Költségvetési Munkacsoportjának ülé-
sén . Részt vettünk az illetékes minisz-
térium által szervezett rendezvényen, 
amelyen a KEHOP Pluszt ismertették . 
Részt vettünk a T&E egyeztetésén az Eu-
rópai Bizottság azon javaslatáról, hogy 
az épületeket és a közlekedést is vonják 
be a kibocsátáskereskedelmi rendszerbe, 
majd részletes észrevételeket írtunk a T&E 
vonatkozó állásfoglalástervezetéhez . 
Részt vettünk az Európai Bizottság 
ECFIN Főigazgatósága által szervezett 
webináriumon, amelyen civil szerveze-
tekkel folytattak konzultációt a HEE-ről. 
Egyeztettünk az Európai Zöldek szakér-
tőivel az uniós pénzek magyarországi fel-
használásáról . 

November
 ▪ Aláírta a Levegő Munkacsoport az „egy az 

egyért” szabály bevezetését követelő fel-
hívást arra, hogy a bankok és biztosítók 
tegyenek többet az éghajlat védelméért . 

 ▪ Részt vettünk a panelbeszélgetésben, 
majd a tüntetésen, amely során számos 
civil szervezet a követelte, hogy haladék-
talanul szüntessék meg a kiemelt beruhá-
zások gyakorlatát . 

 ▪ Részt vettünk a CAN Europe EU Költség-
vetési Munkacsoportjának ülésén . Egyéni 
egyeztetéseket folytattunk a „Hatékony 

Folytattuk az uniós pénzekkel kapcsolatos 
tervek elemzését, illetve a témával kap-
csolatos nemzetközi együttműködést. 

Augusztus
 ▪ Levelünkre választ kaptunk az Európai 

Bizottságtól, amelyben leszögezték: nem 
kaphat uniós pénzt az az ország, amely 
gyengíti a környezetvédelmi szabályokat . 

Szeptember
 ▪ Részt vettünk a „Budapest Forum – Buil-

ding Sustainable Democracies” című ren-
dezvényen, ahol kérdést tettünk fel az 
uniós támogatásokkal kapcsolatban Věra 
Jourovának, az Európai Bizottság alelnö-
kének . Részt vettünk a Közgazdász Ván-
dorgyűlés Környezetgazdasági Szekciója 
panelbeszélgetésén . Egyeztetést folytat-
tunk az Európai Parlament Zöld Frakci-
ójának képviselőivel a magyar Partner-
ségi Megállapodás tervezetéről. Előadást 
tartottunk a Környezetvédelmi Adózási 
Világkonferencián a közúti közlekedés 
externáliáinak internalizálási lehetősé-
geiről. Aktívan részt vettünk 3 rendez-
vényen az EU pénzügyi reformjával kap-
csolatban . Részt vettünk a CAN Europe 
megbeszélésén az emissziókereskedelmi 
rendszer kiterjesztéséről (ETS2) a köz-
úti közlekedésre és az épületekre, és 
a témához konkrét írásbeli észrevétele-
ket tettünk . Részt vettünk a Partnerségi 
Megállapodás Monitoring Bizottság két 
ülésén . Részt vettünk a Magyar Korrup-
cióellenes Szövetség petícióátadásán az 

Nem kaphat uniós pénzt az az ország, amely 
gyengíti a környezetvédelmi szabályokat

https://www.levego.hu/hirek/2021/10/az-energiahatekonysag-es-a-megujulo-energia-az-egyetlen-megoldas-az-energiavalsagra/
https://www.levego.hu/hirek/2021/10/az-energiahatekonysag-es-a-megujulo-energia-az-egyetlen-megoldas-az-energiavalsagra/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/egy-az-egyert-egy-lehetoseg-az-eghajlatvedelemre/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/egy-az-egyert-egy-lehetoseg-az-eghajlatvedelemre/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/tiltakozas-orszagszerte-a-kiemelt-beruhazasok-ellen/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/tiltakozas-orszagszerte-a-kiemelt-beruhazasok-ellen/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/nem-kaphat-unios-penzt-az-az-orszag-amely-gyengiti-a-kornyezetvedelmi-szabalyokat/
https://www.levego.hu/hirek/2021/08/nem-kaphat-unios-penzt-az-az-orszag-amely-gyengiti-a-kornyezetvedelmi-szabalyokat/
https://budapestforum.org/
https://budapestforum.org/
https://kozgazdasz-vandorgyules.blog.hu/2021/09/23/kornyezetgazdasagi_szekcio
https://kozgazdasz-vandorgyules.blog.hu/2021/09/23/kornyezetgazdasagi_szekcio
https://www.rug.nl/rechten/congressen/archief/2021/gcet22/gcet22-conference-program.pdf
https://www.rug.nl/rechten/congressen/archief/2021/gcet22/gcet22-conference-program.pdf
https://kelleszegyesulet.hu/
https://kelleszegyesulet.hu/
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vettünk a Kiss Ambrus által szervezett 
egyeztetésen a Fővárosi Önkormányzat 
költségvetéséről. Részt vettünk a CAN 
Europe EU Költségvetési Munkacsoport-
jának ülésén . Részt vettünk a ClientEarth 
megbeszélésén a környezetileg káros tá-
mogatásokról .

Kutatások, tanulmányok

 ▪ Paks II vagy épületkorszerűsítés (Vita-
anyag) (6 oldal)

 ▪ Proposals for the Hungarian Partnership 
Agreement on the European structural 
and investment funds 2021-2027 and the 
National Recovery and Resilience Plan for 
contributing to a climate-neutral EU (80 
oldal)

uniós támogatásokkal a klímasemleges 
Európáért” projekt különböző országbe-
li részvevőivel. Egyeztetést folytattunk 
az Európai Parlament egyik szakértő-
jével a Fertő-tavi kiemelt beruházás-
ról, amihez rejtetten uniós pénzt is fel-
használnak . Részt vettünk a „Környeze-
tileg káros támogatások” uniós projekt 
zárókonferenciáján . Egyeztettünk a CAN 
Europe-pal az emissziókereskedelem 
kiterjesztéséről. A Német Környezet-
védelmi Minisztérium EUKI konferenci-
áján szekciót vezettünk az uniós költ-
ségvetésről szóló projektünkről. Részt 
vettünk a CAN Europe tanácskozásán az 
EU kibocsátáskereskedelmi rendszeré-
ről. Részt vettünk a HBLF által szerve-
zett találkozón az új holland nagykövettel, 
Désirée Bonisszal . 

December
 ▪ Elküldtük az Európai Bizottságnak észre-

vételeinket az uniós támogatásokról szó-
ló Partnerségi Megállapodás tervezetével 
kapcsolatban. Ötvenkét környezetvédő 
szervezet (köztük a Levegő Munkacso-
port) írt levelet a Miniszterelnökségnek, 
kérve a lehetőséget, hogy a zöld civilek 
tagot delegálhassanak a helyreállítá-
si alap monitoring bizottságába . Részt 
vettünk a Fővárosi Önkormányzat ál-
tal szervezett Barnamezős konferencia 
Fenntarthatóság szekciójának panelbe-
szélgetésén, ahol hangsúlyoztuk a pénz-
ügyi szabályozás fontosságát a városi 
terjeszkedés visszafordítására . Részt 
vettünk az MTVSZ „Hogyan gyorsítsuk 
az energiaátmenetet Magyarországon?” 
című konferenciáján. Egyeztettünk Kará-
csony Gergely főpolgármesterrel és részt 

Egy az egyért_ egy lehetőség az 
éghajlatvédelemre

Civil szervezetekkel együtt a követeltük, 
hogy szüntessék meg a kiemelt beruházások 
gyakorlatát

https://www.levego.hu/site/assets/files/6372/paks_ii_vagy_epuletkorszerusites_vitaanyag_2021majus.pdf
https://www.levego.hu/site/assets/files/6372/paks_ii_vagy_epuletkorszerusites_vitaanyag_2021majus.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal Climate 2021apr21.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal Climate 2021apr21.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal Climate 2021apr21.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal Climate 2021apr21.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal Climate 2021apr21.pdf
https://www.levego.hu/egyeb/kiadvanyok-hatekony-unios-tamogatasokkal-a-klimasemleges-europaert/
https://www.levego.hu/egyeb/kiadvanyok-hatekony-unios-tamogatasokkal-a-klimasemleges-europaert/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/tiltakozas-orszagszerte-a-kiemelt-beruhazasok-ellen/
https://www.levego.hu/hirek/2021/11/tiltakozas-orszagszerte-a-kiemelt-beruhazasok-ellen/
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 ▪ Észrevételek az uniós forrásokról szóló 
magyar Partnerségi Megállapodás terve-
zetéhez környezetvédelmi szempontból 
(11 oldal)

 ▪ Magyarország partnerségi megállapodása 
tervezetének véleményezése a horizontá-
lis feljogosító feltételeknek történő meg-
felelés szempontjából (30 oldal)

 ▪ Comments on the draft Hungarian 
Environmental and Energy Efficiency 
Operational Programme (KEHOP Plusz)  
(9 oldal)

 ▪ Comments on the draft Hungarian 
Partnership Agreement on EU Funds from 
an environmental perspective (11 oldal)

 ▪ Opinion on Hungary’s draft Partnership 
Agreement concerning compliance with the 
horizontal enabling conditions (28 oldal)

Elektronikus hírlevelek

 ▪ Lélegzetnyi (szerkesztő: Lukács András, 
Susánszky Ferenc), megjelenik havonta .

 ▪ Önkéntes hírlevél (szerkesztő: Susánszky 
Ferenc, Szegő Judit), megjelenik alkal-
manként .

 ▪ Proposals for General Enabling Conditions 
for the Hungarian Partnership Agreement 
on the European structural and 
investment funds 2021-2027 and the Na-
tional Recovery and Resilience Plan for 
contributing to a climate-neutral EU (22 
oldal)

 ▪ Comments on the Hungarian Recovery 
and Resilience Plan from an environmental 
perspective (12 oldal)

 ▪ Comments on the draft Hungarian 
Partnership Agreement on EU Funds from 
an environmental perspective (8 oldal)

 ▪ Javaslatok az Európai Strukturális és Befek-
tetési Alapokról szóló, 2021-2027 közötti 
időszakra vonatkozó Magyar Partnerségi 
Megállapodás és a Nemzeti Helyreállítási 
és Alkalmazkodási Terv környezetvédelmi 
előfeltételeire a klímasemleges EU-ért (92 
oldal)

 ▪ Javaslatok az Európai Strukturális és Be-
fektetési Alapokról szóló, 2021-2027 kö-
zötti időszakra vonatkozó Magyar Partner-
ségi Megállapodás és a Nemzeti Helyre-
állítási és Alkalmazkodási Terv általános 
előfeltételeire a klímasemleges EU-ért (23 
oldal)

A Levegő Munkacsoport szervezeti felépítése  
2020. december 31én

KÖZGYŰLÉS: tagszervezetek és egyéni tagok

Szakértői  
Testület: 69 fő

Elnökség:
Elnök 

Lukács András

Elnökségi tagok: 
Dr . Köves Alexandra
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Elnökségi tag (4 fő)
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Pártoló tagok: Programvezetők:  
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Technikai szerkesz-
tő, irodavezető 

 1 fő

Környezeti  
Tanácsadó  
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https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnersegi_Megallapodas_velemeny_horizontalis_2021okt.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnersegi_Megallapodas_velemeny_horizontalis_2021okt.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnersegi_Megallapodas_velemeny_horizontalis_2021okt.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnersegi_Megallapodas_velemeny_horizontalis_2021okt.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/KEHOP_comments_CAAG_CEEweb_20220112.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/KEHOP_comments_CAAG_CEEweb_20220112.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/KEHOP_comments_CAAG_CEEweb_20220112.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_hun_comments_211216.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_hun_comments_211216.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_hun_comments_211216.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_Hungary_horizontal_conditions_opinion_CAAG_Oct2021.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_Hungary_horizontal_conditions_opinion_CAAG_Oct2021.pdf
https://www.levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_Hungary_horizontal_conditions_opinion_CAAG_Oct2021.pdf
https://www.levego.hu/hirlevelek/lelegzetnyi
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-03-11.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-03-11.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-03-11.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-03-11.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-03-11.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-03-11.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/RRP_comments_Hungary_21-05-2021_CAAG_CEEweb.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/RRP_comments_Hungary_21-05-2021_CAAG_CEEweb.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/RRP_comments_Hungary_21-05-2021_CAAG_CEEweb.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_Hungary_comments_CAAG_CEEweb.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_Hungary_comments_CAAG_CEEweb.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Partnership_Agreement_Hungary_comments_CAAG_CEEweb.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal - Climate_2021apr21_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal - Climate_2021apr21_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal - Climate_2021apr21_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal - Climate_2021apr21_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal - Climate_2021apr21_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/Hungarian Partnership Agreement proposal - Climate_2021apr21_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-04-11_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-04-11_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-04-11_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-04-11_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-04-11_hun.pdf
http://levego.hu/sites/default/files/PA_NRRP_general_conditions_2021-04-11_hun.pdf
https://www.youtube.com/watch?v=-pawBT6SANw
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A Levegő Munkacsoport 2021. évi bevételei és felhasználási céljai

A bevétel forrása A felhasználás célja Összege 
(ezer Ft) Aránya (%)
Magánszemélyek adományai Tanácsadó Iroda működtetése, tagnyilván-

tartási feladatok, rezsiköltségek
2 153 2,8

Jogi személyek adományai (Pl . 
MagNet Bank)

Általános működés, rezsiköltségek 1 517 2,0

ClienthEarth Budapest és környéke, valamint a Sajó-
völgy levegőminőségi terveinek felülvizsgá-
lata (jogi, kommunikációs tevékenységek)

1 255 1,7

Európai Éghajlatvédelmi Alapítvány 
(European Climate Foundation)

PM2,5-kibocsátás csökkentése 8 001 10,5

Európai Éghajlatvédelmi Alapítvány 
(European Climate Foundation)

Közlekedés légszennyezésének csökkenté-
se 

4 144 5,5

Európai Éghajlatvédelmi Alapítvány 
(European Climate Foundation)

Kilométer- és szennyezésarányos útdíj 
bevezetése

3 350 4,4

EU-Oroszország Civil Fórum Közlekedés és légszennyezés 6 689 8,8
Német Környezetvédelmi Minisztérium 
(BMU) EUKI Programja

A személyszállítás dekarbonizációja 11 074 14,6

Német Környezetvédelmi Minisztérium 
(BMU) EUKI Programja

Uniós támogatások éghajlatvédelmi szem-
pontú átalakítása, Hatékony uniós támoga-
tásokkal a klímasemleges Európáért

28 824 38,0

Európai Bizottság LIFE, Carbon Market 
Watch  

PlanUp projekt – a Nemzeti Energia- és 
Klímaterv elkészítésének nyomon követése, 
segítése

2 099 2,8

Belföldi számlás bevételek: Önkor-
mányzattól, cégektől

Szakértői munka, mérések, tanácsadás, 
előadások, kitelepülések

4 749 6,3

Tagdíj Tagság 120 0,2
Szja 1%-a Tanácsadó Iroda és iroda működési költsé-

gek
1 202 1,6

Egyéb bevétel tárgyi eszköz értéke-
sítés

Tolna megyei Kormányhivatal visszatérítése, 
Kiserdő Egyesület részvételi díj visszatérí-
tés

54 0,1

Kamatok és árfolyamnyereségek Működés 646 0,9
Főkönyvi kivonattal egyező 2021. 
évi bevételi összeg

75 877 100,0
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tok, hivatalok és egyéb hatóságok illeté-
keseivel .

 ▪ Folyamatos kapcsolatot tartunk a nemzet-
közi környezetvédő szervezetekkel, külö-
nösen azokkal, melyeknek tagja vagyunk .

 ▪ Különös figyelmet fordítunk a népegész-
ségügyi és környezet-egészségügyi kér-
désekre és a települések környezeti mi-
nőségére. 

 ▪ Fenntartjuk és működtetjük Környezetvé-
delmi Tanácsadó Irodánkat .

 ▪ Szakmai és egyéb rendezvényeket szer-
vezünk a vélemények és információk cse-
réjének elősegítésére.

 ▪ Tagszervezeteinken, tagjainkon keresztül 
is folyamatosan figyelemmel kísérjük helyi 
önkormányzatok környezetvédelmi prog-
ramjait, tervezésüket és teljesülésüket .

 ▪ Szakmai segítséget nyújtunk környezeti ne-
velési, iskolai programok megvalósításához .

 ▪ Folyamatosan fejlesztjük a Levegő Mun-
kacsoport szervezetét .

 ▪ Honlapunkat folyamatosan frissítjük, fej-
lesztjük, és továbbra is közzétesszük raj-
ta minden közérdeklődésre számot tartó 
anyagunkat .

II. Állami költségvetés és 
adórendszer

 ▪ Folytatjuk szakmai és tájékoztató mun-
kánkat a költségvetés és az adórendszer 
környezetbarát átalakításáért .

 ▪ Folytatjuk határozott fellépésünket a kor-
rupció és az adócsalások visszaszorításá-
ért – mivel ezeknek az esetek túlnyomó 
többségében környezetvédelmi vonatko-
zása is van   szoros együttműködésben 
a témakörrel foglalkozó más civil szerve-
zetekkel .

 ▪ Folytatjuk munkánkat annak érdekében, 
hogy minél pontosabb kimutatás ké-
szüljön a súlyosan környezetszennyező 
és egészségkárosító tevékenységeknek 

202223ban is a fenntarthatatlan glo-
bális folyamatok kihívásaira adandó 
válaszokon dolgozunk. Az emberek, ki-
emelten a döntéshozók szemléletének 
átalakításával zöld gazdaságot kell lét-
rehozni a világban a jelenlegi, a termé-
szeti és humán erőforrásokat pazarló, 
energiafaló gazdaság helyett. Ezt csak 
az érintettek összefogásával lehet elérni.

I. Általános 

 ▪ Folyamatosan dolgozunk annak érdeké-
ben, hogy megvalósuljanak azok a célok, 
amelyeket a Környezet- és Természetvédő 
Szervezetek Országos Találkozói kitűztek.

 ▪ Emeljük a lakosságnak, a sajtónak és 
a döntéshozóknak szóló tájékoztató mun-
kánk hatékonyságát . Ezen belül kiemelt 
feladat, hogy Lélegzetnyi című havi elekt-
ronikus hírlevelünk segítse az olvasót 
eligazodni az időszerű kérdések környe-
zetvédelmi vonatkozásaiban. Bővítjük a 
hírlevél olvasóinak számát. A lap fő cél-
csoportjai a média, a felsőoktatási intéz-
mények hallgatói, a politikusok, az üzle-
ti élet középvezetői, a környezetvédelmi 
kérdésekkel foglalkozó szakértők, vala-
mint a civil szervezetek, továbbá tájékoz-
tatást nyújt az érintett és érdeklődő la-
kosság számára is . 

 ▪ Jelen vagyunk a Facebookon és az 
Instagramon .

 ▪ Rendszeresen jelentetünk meg írásokat 
a blogunkon .

 ▪ Rendszeresen megjelentetjük Önkéntes 
Hírlevelünket .

 ▪ A tevékenységi körünket érintő témák-
ban részt veszünk a jogalkotási folyama-
tokban .

 ▪ Rendszeres kapcsolatot tartunk az Euró-
pai Unió intézményeivel .

 ▪ Folyamatos kapcsolatot tartunk a közigaz-
gatással, minisztériumok, önkormányza-
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 ▪ Sürgetjük a tömegközlekedés finanszíro-
zási gondjainak tartós rendezését, az el-
avult járművek lecserélését, a pályák és 
üzemi létesítmények korszerűsítését, és 
ezek érdekében javaslatokat készítünk .

 ▪ Szorgalmazzuk a valódi budapesti közle-
kedési szövetség mielőbbi megvalósítását, 
az összehangolt tarifákat és a mindenütt 
használható jegyeket, bérleteket .

 ▪ Folytatjuk tevékenységünket a tehergép-
kocsik fővárosi behajtás engedélyezési 
rendszerének minél hatékonyabb alkal-
mazása, valamint a környezetbarát city 
logisztikai megoldások elterjesztése érde-
kében .

 ▪ Támogatjuk mindazon intézkedéseket, 
amelyek hozzájárulnak a személygépko-
csi-forgalom csökkentéséhez.

 ▪ Erőteljesen szorgalmazzuk a díjköteles 
parkolás általánossá tételét, a területi 
kedvezmények számottevő szűkítését.

 ▪ Folytatjuk tevékenységünket a turista- és 
városnéző buszok okozta környezetszeny-
nyezés csökkentéséért .

 ▪ Sürgetjük a közautó-szolgáltatások minél 
szélesebb körű elterjesztését.

 ▪ Szorgalmazzuk a személyautósok össze-
fogását a közlekedésben részt vevő gép-
kocsik számának csökkentésére telekocsi-
zással .

 ▪ Folytatjuk tevékenységünket a vasúti köz-
lekedés sokoldalú javításáért.

 ▪ Dolgozunk azért, hogy Budapesten kor-
szerű városi útdíjként vezessenek be du-
gódíjat .

 ▪ Meghívásunk esetén részt veszünk a MÁV 
által szervezett fórumokon, és felszóla-
lunk a környezetbarát közlekedési módok 
érdekében .

 ▪ Folytatjuk szakmai és tájékoztató tevé-
kenységünket a közúti és légi közlekedés 
külső költségeinek megismertetésére, és 
szorgalmazzuk, hogy ezeket fokozatosan 
építsék be az árakba, az infrastruktúra 
használatáért fizetendő díjakba.

 ▪ Közreműködünk a közlekedés okozta kör-
nyezetszennyezés csökkentésére szolgáló 
eszközök, innovatív megoldások elter-
jesztésében (például a mikromobilitási 
eszközökében) .

 ▪ Dolgozunk a villanyhajtás elterjesztése ér-
dekében, különösen az elektromos két- és 

nyújtott állami támogatásokról. Részt ve-
szünk az ezzel összefüggő szakmai és tá-
jékoztató munkában . 

 ▪ Szorgalmazzuk a fenntartható területfej-
lesztést elősegítő gazdasági ösztönzési 
rendszer és szabályozók kidolgozását .

 ▪ Lehetőségeink szerint folyamatosan fi-
gyeljük az állami források felhaszná-
lásának alakulását, és szükség szerint 
javaslatokat teszünk a hatékonyabb, 
környezetbarátabb felhasználásra .

 ▪ Szorosan együttműködünk azokkal a ha-
zai és külföldi személyekkel és szerveze-
tekkel, amelyek szintén a zöld államház-
tartási reform megvalósításáért tevékeny-
kednek . Ezen belül tovább folytatjuk aktív 
részvételünket az Európai Környezetvé-
delmi Iroda (EEB) kampányában a kör-
nyezetvédelmi pénzügyi reformért . 

III. Levegőtisztaságvédelem

 ▪ Folytatjuk kampányunkat a lakossági tü-
zelés okozta légszennyezés csökkentése 
érdekében . 

 ▪ Figyelemmel követjük az EU jogalkotási 
folyamatait (nemzeti kibocsátási plafonok, 
nem közlekedési gépek stb.) a levegőmi-
nőséggel kapcsolatban, és ismertetjük azt 
a hazai civil szervezetekkel és a döntés-
hozókkal .

 ▪ Figyelemmel kísérjük az EU hazánk elleni 
jogsértési eljárását a PM10 egészségügyi 
határértékeinek nem betartása miatt . 

 ▪ Fellépünk az ipari levegőszennyezés csök-
kentése érdekében, beleértve az erőmű-
veket és a hulladékégető műveket is.

 ▪ Budapest és környéke, valamint Miskolc 
és környéke levegőminőségi tervének fe-
lülvizsgálata érdekében jogi lépéseket te-
szünk .

IV. Közlekedés

 ▪ Folytatjuk kampányunkat a közlekedés 
által kibocsátott üvegházhatású gázok 
és a levegőt szennyező anyagok, külö-
nösen a nitrogénoxidok, a korom, illetve 
részecskeszennyezés (PM10) csökkenté-
séért, különös tekintettel a dízelbotrányra .
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 ▪ Delegáltunk az Integrált Közlekedési Ope-
ratív Program (IKOP) Monitoring Bizott-
ságában tesz meg minden tőle telhetőt 
azért, hogy az Európai Unió támogatásai-
nak felhasználása révén csökkenjen a ha-
zai közlekedés környezetterhelése .

 ▪ Szorgalmazzuk a légi közlekedésnek nyúj-
tott közvetlen és közvetett állami támo-
gatások teljes felszámolását . 

 ▪ Bővítjük és elmélyítjük nemzetközi kap-
csolatainkat, különösen az Európai Éghaj-
latvédelmi Alapítvánnyal (ECF), valamint 
az Európai Közlekedési és Környezetvé-
delmi Szövetséggel (T&E) és annak tag-
szervezeteivel .

 ▪ Részt veszünk az európai és ezen belül 
a magyarországi közlekedés fenntartha-
tóvá tételének módozatait kutató, a jó 
gyakorlatok átvételéért dolgozó nemzet-
közi projektekben . 

V. Területgazdálkodás, település-
rendezés

 ▪ Felkészültünk arra, hogy a 2022 . évi és 
valószínűleg a 2023. évi munkánkat is 
részben a járványhelyzethez igazodva kell 
folytatnunk . Ezért a hatóságokkal, ön-
kormányzatokkal, civil szervezetekkel és 
a lakossággal való kapcsolatunkat nagy-
részt e-mail levelezés útján, illetve online 
tárgyalások formájában tartjuk fenn .

1 . Budapest és környéke fejlesztése és sza-
bályozása

 ▪ Folytatjuk véleményező munkánkat az 
önkormányzatok szabályozási terveire és 
egyéb fejlesztéseire vonatkozóan . 

 ▪ Részt veszünk a Fővárosi Önkormányzat 
online formában megtartott tematikus 
ülésein a területfejlesztési irányelvekről 
és konkrét tervekről való tájékozódás és 
azok véleményünkkel való befolyásolásá-
nak lehetősége céljával.

 ▪ Továbbra is tartjuk a kapcsolatot a fővá-
rosi kerületek önkormányzatainak főépí-
tészi irodáival és a településrendezési 
tervek készítésében szakmailag részt ve-
vő többi osztályával. 

háromkerekűek, a villanyautós közautó-
szolgáltatások és villanybuszok alkalmazá-
sáért, valamint azért, hogy az állami, ön-
kormányzati szervek járjanak elől jó pél-
dával a járműállományuk villamosításában.

 ▪ Figyelemmel kísérjük az országgyűlés, 
a kormányzat, a helyi önkormányzatok és 
a regionális fejlesztési tanácsok közleke-
déspolitikáját, és véleményt nyilvánítunk, 
javaslatokat dolgozunk ki ezekben a kér-
désekben .

 ▪ Segítjük a társadalmi részvétel erősítését 
a közlekedést érintő döntéseknél. Ezen 
belül közreműködünk a közlekedési tár-
cával folytatott érdekegyeztetésben, részt 
veszünk a Fővárosi Önkormányzat Zöld 
Munkacsoportjának munkájában és szor-
galmazzuk a Budapesti Közlekedési Fó-
rum munkájának felújítását.

 ▪ Fokozott figyelmet fordítunk a zöldterüle-
tek védelmére, különös tekintettel a köz-
úti gépjárművek okozta növényzetkáro-
sításokra és a közlekedés helyfoglalására .

 ▪ Folytatjuk tevékenységünket a városi for-
galom csillapításáért, és ezen belül külö-
nösen a 30 km/h sebességkorlátozás ál-
talánossá tételéért a lakott területeken, 
valamint általában a gyalogos közlekedés 
feltételeinek javításáért . Felvilágosító te-
vékenységet végzünk a személygépkocsi-
használat csökkentése érdekében .

 ▪ Erősítjük együttműködésünket a kerékpá-
ros szervezetekkel a kerékpáros közleke-
dés feltételeinek javítása érdekében .

 ▪ Figyelemfelkeltéssel, tudatformálással 
is igyekszünk korlátozni az útépítések 
tájromboló, fragmentáló hatását . Figye-
lemmel kísérjük az autópálya-építésekre 
vonatkozó terveket, tekintetbe véve az 
érintett lakosság és terület környezet- és 
egészségvédelmi szempontjait . Szükség 
és lehetőség esetén jogi eljárást kezde-
ményezünk, illetve támogatunk .

 ▪ Figyelemmel kísérjük a kormány és az 
önkormányzatok területfejlesztési poli-
tikáját, különös tekintettel a közlekedés 
alakulására . Folyamatosan értékeljük az 
eredményeket, és észrevételeinket, ja-
vaslatainkat eljuttatjuk az érintettekhez .

 ▪ Aktívan jelen vagyunk az Európai Mobi-
litási Hét és az Európai Autómentes Nap 
budapesti és vidéki rendezvényein .
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szünk mérsékelni a tervezett beruházások 
volumenét és káros forgalomvonzó hatá-
sát, javasolva a tervezett létesítmények 
fasorokkal, zöldfelületekkel való lazítását . 
Ilyen céllal jelentkeztünk be Budapest két 
legnagyobb beruházási tervének építési 
engedélyezési eljárásába, a magas épü-
leteket tartalmazó XIII . kerületi AGORA, 
valamint a XI. kerületi Kopaszi-gát kör-
nyéke (volt Nádorkert) 50 hektáros be-
építési területének engedélyezésével kap-
csolatban . Bár az építéshatósági eljárásba 
való bejelentkezésünket nem fogadták el, 
(újabban az építési engedélyezési ügyeket 
el is vették az önkormányzatoktól), és az 
AGORA városrész – a lakosság által szá-
munkra megküldött fotók szerint – mégis 
hatalmas épületméretekkel és sűrűséggel 
épült meg, a szomszédos, Esztergomi úti 
társasház védelme érdekében mégis tör-
tént némi utcafásítás…

 ▪ A XI . kerületi BudaPart fejlesztési igaz-
gatójával való tárgyalásaink útján elér-
tük, hogy a környezetkímélő távfűtést 
alkalmazzák a tervezett városrészben, és 
a beruházás brutális mértékének enyhíté-
sét az utcákba tervezett fasorokkal és egy 
viszonylag széles zöldfelületi területtel 
igyekeznek megoldani .

 ▪ Nagyobb építkezési beruházások környe-
zetvédelmi eljárásaiba is bejelentkezünk 
a Pest Megyei Kormányhivatal Környezetvé-
delmi, Természetvédelmi Hulladékgazdál-
kodási és Bányafelügyeleti Főosztályánál.

2 . Zöldterületek védelme, alkalmazkodás az 
éghajlatváltozáshoz

 ▪ Elősegítjük a fák, zöldfelületek védelmét 
a településeken és környékükön . Szorgal-
mazzuk a zöldterületek védelmét a mély-
garázs-építésekkel szemben. Elkezd-
jük a budapesti kerületek favédelemmel 
foglalkozó helyi rendeleteinek átnézését, 
szükség esetén módosító javaslatokat te-
szünk és javaslataink elfogadása érdeké-
ben tárgyalásokat kezdeményezünk a ke-
rületi polgármesterekkel, illetve az általuk 
kijelölt önkormányzati tisztségviselőkkel. 

 ▪ Sürgetjük, hogy szigorítsák tovább a fák 
védelméről szóló előírásokat a helyi ren-

 ▪ Bejelentjük részvételi szándékunkat a te-
lepülésrendezési tervek eljárásaiba . Részt 
veszünk az azokkal kapcsolatos online la-
kossági egyeztetéseken is, és megküldjük a 
főépítészeknek címzett véleményezésünket. 

 ▪ Fogadjuk a fejlesztési tervekkel kapcso-
latban a Levegő Munkacsoporthoz intézett 
lakossági véleményeket, melyek rendsze-
rint a fejlesztések túlzott volumenével 
kapcsolatos aggodalmakat tartalmaznak . 
Az ügyeket tartalmilag megvizsgáljuk és 
az illetékes önkormányzat főépítészének 
megírjuk a fejlesztéssel kapcsolatos szak-
mai véleményünket .

 ▪ A budapesti kerületek településrendezési 
eljárásai közül főleg a VIII., IX., X., XI., 
XII ., XIII ., XIV ., XV ., XVIII ., és XXI . ke-
rületi önkormányzatok szabályozási és 
fejlesztési terveivel foglalkoztunk, de újra 
szándékozunk felvenni a kapcsolatot a II . 
kerületi főépítészi irodával is, valamint 
egyes Budapest-környéki önkormányza-
tokkal .

 ▪ Az általunk megkeresett önkormányza-
tok felkérése alapján részt veszünk az 
Integrált Településfejlesztési Stratégiájuk 
(ITS), és Településfejlesztési Koncepció-
juk (TFK), Településképi Rendeletük, Tele-
pülésképi Arculati Kézikönyvük esetleges 
módosításának véleményezési eljárásá-
ban, és az azokkal kapcsolatos online tár-
gyalásokban .

 ▪ A településrendezési eszközök vélemé-
nyezési eljárásaiban kapcsolatot tartunk 
az érintett helyi társadalmi szervezetek-
kel, például a XIII . kerületi Vizafogó Vá-
rosvédő Egylettel, az Aquincum-Mocsáros 
Egyesülettel, a Csepeli Kertbarátkör Egye-
sülettel, a Sas-hegy Városvédő Egyesület-
tel, a Keresztúri Társas Kör Kulturális és 
Környezetvédő Egyesülettel, a Piliscsabá-
ért Egyesülettel, a Zöld Jövő Környezet-
védő Egyesülettel, az Őrmezői Közakarat 
Egyesülettel . A Magyar Közlekedési Klub-
bal több más témában is együttműködünk.

 ▪ Az óriástömb-szerű, valamint nagy sűrű-
ségű beépítési tervek megvalósítása el-
len továbbra is fellépünk mind a telepü-
lésrendezési, mind a környezetvédelmi 
eljárásokban kinyilvánított véleményünk-
kel . Amennyiben kapcsolatba tudunk lép-
ni a tervezőkkel, javaslatainkkal igyek-



44 

a termőföldek rendeltetésszerű haszná-
latában érdekelt helyi lakosság háttérbe 
szorult – egyre nehezebb felvenni a küz-
delmet ez ellen a természet- és termőföld 
pusztító tendencia ellen . Folytatjuk a kap-
csolatot a már korábban megismert helyi 
szervezetekkel, megkísérelve a kavicsbá-
nyászattal már sajnos alaposan megboly-
gatott Dél-Pest megyei területek még ép 
termőföld területeinek megmentését és a 
bányászati tevékenység természetvédel-
mi területektől való távoltartását.

VI. Éghajlatvédelem, energiapoli-
tika és építésügy

 ▪ Figyelemmel kísérjük az Európai Unió leg-
fontosabb éghajlat-politikai fejleményeit, 
szorgalmazzuk a decentralizált energiael-
látás nagyobb súlyát a hazai és a közös 
energiapolitikában . 

 ▪ Együttműködünk hazai és külföldi szer-
vezetekkel az energiatakarékosság és az 
energiahatékonyság növelésében, külö-
nösen tekintettel a lakóházak gyors üte-
mű szigetelésére. Fő célkitűzésünk az, 
hogy az energiaárak és a különféle tá-
mogatási formák együttesen ösztönöz-
zenek az energiahatékonyság javítására 
úgy, hogy eközben legyen pénz a szük-
séges lakossági beruházásokra és az 
alacsony jövedelmű rétegek kedvezőbb 
helyzetbe kerüljenek . Szorgalmazzuk, 
hogy az uniós források minél nagyobb 
részét az épületek energiahatékonysá-
gának javítására, racionális közműrend-
szerekre, decentralizált technológiákra 
fordítsák .

 ▪ Támogatjuk a versenyképes és környe-
zetbarát energiarendszerek kialakítását, 
különös tekintettel a távfűtésre és a meg-
újuló energiák racionális használatára.

 ▪ Együttműködünk az építész, tájtervező, 
meteorológus és más szakmák képviselő-
ivel, hogy költségtakarékosan és komple-
xebben tudjunk alkalmazkodni az éghaj-
latváltozáshoz .

deletekben . Fák csonkításáról, illetve ve-
szélyeztetéséről szóló lakossági panaszok 
miatt az önkormányzatok illetékes ügy-
osztályaival felvesszük a kapcsolatot, az 
ügy kivizsgálását, illetve a facsonkítások 
leállítását kérve .

 ▪ A különböző okok miatt kivágásra terve-
zett fák kompenzációjának tervezésénél 
a komplex faérték-számítást javasoljuk. 
Ennek érdekében szakmai kapcsolatot 
tartunk a Magyar Faápolók Egyesületével .

 ▪ Az önkormányzatok településrendezési el-
járásaiban tudatosítjuk, hogy az eredeti 
altalajjal közvetlen vertikális kapcsolatban 
álló zöldfelületen élő fák idővel önfenntar-
tóvá válnak, ami a zöldfelületek fenntar-
tása szempontjából gazdaságilag sem kö-
zömbös, mert az aláépített zöldfelületek 
viszont mindig fenntartásfüggők maradnak.

3. Természeti erőforrások védelme, föld-
használat

 ▪ A termőföld és az ásványi vagyonunk vé-
delmének érdekében fellépünk a pazarló 
gazdálkodással szemben . Az építészetben 
a bontásból származó építőanyagok má-
sodlagos felhasználását támogatjuk .

 ▪ Folytatjuk az elharapódzott kavicsbányá-
szat ellen irányuló tevékenységünket, kü-
lönös tekintettel a felszín alatti vízkészlet, 
a termőföld, valamint az erdők és termé-
szetvédelmi területek, védett madarak, 
állatok védelmére .

 ▪ Figyelemmel kísérjük a Pest Megyei Kor-
mányhivatal Környezetvédelmi, Termé-
szetvédelmi, Hulladékgazdálkodási és Bá-
nyafelügyeleti Főosztályának honlapján 
megjelenő eljárásokat, és a kavicsbányá-
szattal kapcsolatos eljárásokba ügyfél-
ként bejelentkezünk .

 ▪ A bányanyitást kérelmező cégek által be-
nyújtott hatásvizsgálati dokumentációkat 
elemezve a megszabott határidőn belül 
benyújtjuk a környezetvédelmi hatóság-
hoz azzal kapcsolatos véleményezésünket 
és állásfoglalásunkat .

 ▪ Az utóbbi évek során – mivel a kavics-
bányászattal foglalkozó vállalkozások az 
önkormányzatok vezetőségénél sajnos 
meglehetős befolyásra tettek szert, és 
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VII. Az Európai Unió költségve-
tése

 ▪ Folytatjuk tudatformáló tevékenységün-
ket, hogy Magyarország minél hatéko-
nyabban tudja teljesíteni az Európa 2020 
Stratégiában lefektetett fenntarthatósági 
célkitűzéseket. 

 ▪ Nemzetközi együttműködés keretében fi-
gyelemmel kísérjük az uniós források fel-
használását, és javaslatokat készítünk a 
felhasználás környezetbarátabbá és haté-
konyabbá tétele érdekében . 

VIII. Civil együttműködés

 ▪ Együttműködünk a többi hazai környezet- 
és természetvédő szervezettel, valamint 
más társadalmi szervezetekkel .

 ▪ Fejlesztjük együttműködésünket a külföl-
di környezet- és természetvédő szerveze-
tekkel, különös tekintettel az Európai Uni-
óban működő mozgalmakra. 

 ▪ Aktívan részt veszünk a Környezet- és 
Természetvédő Társadalmi Szervezetek 
Országos Találkozóján (OT), továbbá a 
jeles napok rendezvényein, illetve azok 
szervezésében, különös tekintettel az Eu-
rópai Mobilitási Hétre . 

A Levegő Munkacsoport 2022. évi bevételi terve

A bevétel forrása A bevétel célja Bevétel  
(ezer forint)

EUKI (CLIMATE ANALYTICS GmbH) Közlekedés légszennyezésének csökkentése 9620
KEHOP Energiahatékonysági projekt – előadássorozat 3440
KEHOP 2019-2021 Óbudai Önkormányzat klímastratégiája 970
EUKI (CEEWEB) Uniós költségvetés 15223
European Climate Foundation PM2,5-kibocsátás csökkentése, lakossági mérések 1900
European Climate Foundation Clean Cities Campaign 1480
EU-Oroszország Civil Fórum Légszennyezés, városi közlekedés 2516
European Climate Foundation Városi hőszigetek (1,5 éves új projekt) 1298
Magánszemélyek és cégek támogatásai 2290
Tagsági díjak 120
Megbízási díjak 1700
MagNet Bank segítő bankkártya prog-
ram
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Bankkamatok 35
Szja 1%-a 1250

Bevételek mindösszesen 80816
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A Levegő Munkacsoport 2022. évi kiadási terve

Tétel 2022 – terv 
(ezer forint)

2021 – tény 
(ezer forint)

Energia (víz, gáz, elektromos áram) 80 66
Iroda bérleti díja 3200 2880
Közös költség 429 429
Irodafenntartás összesen 3709 3375
Irodaszerek 150 133
Reprezentáció 50 0
Kiállításokhoz, rendezvényekhez szükséges anyagok (tablók, molinók, se-
gédanyagok stb .)

200 201

Anyagköltségek összesen 400 334
Internet szolgáltatás 242 242
Telefon 120 118
Posta 90 91
Postafiók bérlet 50 47
Anyagjellegű szolgáltatások összesen 502 498
Bankköltség 440 434
Hirdetési díj 40 42
Karbantartás 30 0
Könyvelés 790 774
Részvételi díjak 40 24
Kommunikációs szolgáltatás (ügynökség) 1200 1200
Domain név, tárhely, webgalamb, https fenntartása 160 199
Honlapfejlesztés 50 0
Digitális nyomdai szolgáltatások 140 131
Egyéb szolgáltatások összesen 2890 2804
Utazási és szállásköltségek 133 15
Tárgyi eszköz beszerzés (projekthez szükséges, költségvetésbe beállított 
eszközök)

200 107

Projektek érdekében megrendelt szolgáltatások (szakértői díjak, fordítások, 
mérések, fejlesztés, konferencia, tolmács, alvállalkozó, szakértő stb.)

20080 14253

Projektek érdekében felmerült nem személyi jellegű költségek 20413 14375
Alkalmazottak és megbízási jogviszonyban foglalkoztatottak nettó bér és 
járulékköltsége 

35310 27630

Vállalkozási szerződés keretében foglalkoztatottak költsége 4510 4997
Önkéntes, gyakornok foglalkoztatás költsége 100 0
Személyi jellegű költségek összesen 39920 32627
Tagdíjak (EEB, T&E, GBE, CAN Europe, KÖTHÁLÓ) 305 305
Illetékek, eljárási díjak 50 35
Adomány (rendezvényhez, verseny díjazáshoz) 30 30
Tárgyi eszközök beszerzése 100 0
Áfa utalása 160 93
Továbbutalt támogatások (projekt) 2246 20856
Egyéb kiadások összesen 2891 21319
Költségek és ráfordítások mindösszesen 70725 75332
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